
الزام بيمارستان  هاى دولتى به 
پذيرش رايگان كودكان كار 

ايرنا : وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكى با اعلام 
دستور به تمام بيمارستان  ها براى پذيرش رايگان 
كودكان كار و خانواده  هاى آنان گفت: كودكان كار 
محصول سياست  هاى غلط دولت  ها و مجلس  هاى 
گذشته هستند، اما دولت وظيفه دارد به اين كودكان 
كمك كند. سيدحسن   هاشمى افزود: گفت:ما حتى 
آمار درستى از كودكان كار نداريم. بايد وزارت كار و 
سازمان بهزيستى براى ساماندهى اين كودكان بيش 

از گذشته وارد عمل شوند.

7 هزار ايثارگر نخبه داريم
ايرنا :  قائم مقام بنياد شــهيد و امور ايثارگران 
گفت: هفت هزار نخبه علمــى در بين ايثارگران 
داريم و اين افراد، همچــون دوران دفاع مقدس 
در صحنه علمى تلاش مى كنند. محسن انصارى 
افزود: همچنين 2000 تن از اعضاى هيأت علمى 
دانشگاه  ها از ايثارگران هستند و 500 تن نيز در 

حال جذب و استخدام هستند .

شرايط دريافت گواهينامه 
رانندگى براى مشمولان غايب 
ميزان:نمايندگان مردم در خانه ملت، مشمولان 
غايب سربازى را با لحاظ شرايطى مجاز به دريافت 

گواهينامه رانندگى كردند.
نمايندگان در نشســت علنى ديــروز در جريان 
بررسى بخش هزينه اى لايحه بودجه سال 96 با 
الحاق جزء الحاقى 1 به بند (ب) تبصره 11 ماده 

واحده اين لايحه موافقت كردند.
در جزء الحاقى اين تبصره آمده است: مشمولان 
غايبى كه به صورت اقساطى و يا نقدى براى صدور 
كارت پايــان خدمت اقــدام نموده اند مى توانند 

گواهينامه رانندگى دريافت كنند.

تدبير مجلس براى بازنشستگي
 20 ساله زنان

ايسنا:سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه 
ششــم از مصوبه اين كميســيون خبــر داد كه 
براساس آن بازنشستگي 20 ساله زنان مشروط به 
داشتن 50 سال سن مي شود. محمد خدابخشي 
گفت: طبق مصوبه كميسيون تلفيق لايحه برنامه 
ششم و براي تامين نظر شــوراي نگهبان  براى 
بازنشستگى بانوان نيز شرايط سنى  به موارد قبلي 
اضافه شد و بازنشستگى آن ها با 20سال سابقه  و 
20 روز حقوق با شرط 50 سال به تصويب رسيد.

زندگى3 ميليون اتباع خارجى 
در ساختمان هاى ناايمن 

فارس: رئيس ســازمان مديريت بحران كشور 
گفت: آمادگى داريم براى حدود 3 ميليون اتباع 
خارجى در ايران كه در ســاختمان  هاى ناايمن 
زندگى مى كنند، همانند طرح بازسازى و نوسازى 
مناطق روستايى سرپناه ايمن بسازيم. اسماعيل 
نجار اظهار داشــت: طرح ايجاد مقطع دكتراى 
مهندسى سوانح با موافقت وزير علوم،به تصويب 
رسيده و در حال اجراســت البته پيش از اين با 
تشكيل كميته تصميم گيرى در نشست وزارت 
علوم، درس مديريت بحران مورد تأييد واقع شد 
و از نيم سال دوم تحصيلى سال جارى به عنوان 
يكى از دروس اختيارى دانشــگاه  هاى سراســر 

كشور ارايه مى شود.

10 تا 15 هزار سالمند در 
خانه  هاى سالمندان هستند

فارس:رئيس دبيرخانه شوراى ملى سالمندان 
كشور با اشــاره به وجود 7 ميليون نفر جمعيت 
سالمند در كشــور، گفت: 10 تا 15 هزار نفر از 
ســالمندان در خانه  هاى ســالمندان نگهدارى 
مى شوند و اين نشان دهنده اين است كه بسيارى 
از ســالمندان در منازل خود و يا توسط فرزندان 
امورشان رسيدگى مى شود. محسن سلمان نژاد 
افزود: در برنامه  هاى چهارم و پنجم توسعه هيچ 
اثرى از موضوع سالمندى نداريم و در برنامه ششم 
نيز كش و قوس  هاى فراوانى بين وزارت بهداشت 
و وزارت رفاه اســت كه مشخص شــود موضوع 
ســالمندى بايد موضوع اصلى كــدام وزارتخانه 

باشد.

درگروه استقلال همه شانس صعود دارند
عليرضا منصوريان: با لوكوموتيو به 

مرحله بعد مى رويم

ورزش/ آبى ها بازهم 3 گل زدند. اين بار اما 
نه در ليگ، بلكه در ليگ قهرمانان آسيا. جايى 
كه 3گل زدن دشوار است و تيم ها تا بن دندان 

مسلح گام به اين رقابت ها مى گذارند...

خط قرمز/  من يــك قاتل بودم، يك قاتل 
بى رحم، اين مسأله اى بود كه هرگز نتوانستم 
بــا آن كنار بيايم، شــايد خيلــى از اقوام و 

دوستان هم باورشان نمى شد...

1314
ماجراى بدهكارى كه قاتل شد

راز جنايت آتشين در شمالى ترين 
ساحل شمال

خيريه هايى كه بى اعتمادى را رشد 
مى دهند

بارهــا خوانده ايم و شــنيده ايم كه مشــاركت هاى اجتماعى در 
كشورمان آنچنان كه بايد، پر رونق نيست.آمار بسيار پايين زمان 
اختصاص داده شــده براى انجام فعاليت هاى داوطلبانه توســط 
ايرانى ها (كمتــر از دو دقيقه در روز) و جايگاه پايين كشــور در 
شاخص سرمايه اجتماعى كه با مولفه هايى مانند اعتماد و عضويت 
در سازمان هاى غيردولتى سنجيده مى شــود، حكايت از تمايل 
نداشتن و نبود فعاليت مستمر و قابل اثر جامعه ايرانى در حيطه 

اجتماعى و عمومى دارد. 
اين مهم به عامل هاى زيادى بستگى دارد كه از آن جمله به لزوم 
احساس اعتماد بين افراد و يا بين افراد و سازمان هاى مردم نهاد 
برمى گردد.  اگر اعتماد آســيب ببيند و اگر بــه يكديگر اعتماد 
نكنيم، تمايلمان به انجــام فعاليت هاى داوطلبانه و اجتماعى نيز 
كاهش مى يابد و آن زمان اســت كه جامعه محورى، جاى خود 
را به خود محورى مى دهد و هر كس تلاش مى كند تا گليم خود 
را از آب بيرون بكشد، بدون توجه به شــرايط زندگى ديگران! در 
چند روز گذشــته خبرى منتشر شــد مبنى بر غير شفاف بودن 
وضعيت مالى نيمى از خيريه هاى كشور كه خود، رقم قابل توجهى 
را شامل مى شود. بر همين اســاس رئيس كميسيون اقتصادى 
مجلس در همايش اســتانداردهاى بين المللى گزارشگرى مالى 
(IFRS) اعلام كرد: در اقتصاد ايران 7000 خيريه وجود دارد كه 
هيچ كدام از آن ها صورت هاى مالى خود را منتشر نمى كنند؛ بنابر 
اين در شــرايطى كه حدود 15 هزار موسسه خيريه دركشورمان 
وجود دارد، حدود نيمى از آن ها غيرشــفاف هستند. پيش از اين 
پرويز فتاح، رئيــس كميته امداد هم از كلاهبــردارى تعدادى از 
خيريه ها و موسســه هاى عام المنفعه خبر داده بــود و از فقدان 
نظارت برموسســه هاى خيريه ابراز نگرانى كــرده بود. در همين 
زمينه غلامحســين دوانى، عضو شوراى عالى انجمن حسابداران 
خبره ايران نيز گفته است: در شرايطى كه گفته مى شود شاخص 
بى اعتمادى افــراد به يكديگر حدود 80 درصد و شــاخص تقلب 
70 درصد است، رشد بى رويه اين گونه خيريه ها جاى تأمل دارد.
او در ادامه عنوان مى كند: آن طور كه بررســى ها نشــان مى دهد 
80 درصد مردم به يكديگر اعتماد ندارند، پس چگونه ممكن است 

پول و اموال خود را در اختيار مؤسسات خيريه قرار دهند.
شفاف نبودن فعاليت خيريه ها  و انتشار اخبار آن علاوه بر تقويت 
فضاى بى اعتمادى ، اين پرســش را در ذهن ايجاد مى كند كه به 
لحاظ قانونى، صدور مجوز براى خيريه ها و يا سازمان هاى مردم 
نهاد توسط كدام ســازمان صورت مى گيرد؟ آيا در اين خصوص 
دچار موازى كارى هاى هميشگى نيســتيم؟ چرا اطلاع رسانى 
دقيقى در اين خصوص صورت نگرفته است كه مردم بدانند كدام 
فعاليت ها قانونى و كدام يك غير قانونى است؟ چرا نظارتى بر كار 
اين انجمن ها و خيريه ها صورت نمى گيرد؟ آيا خلأ قانونى وجود 

دارد و يا قوانين ضمانت اجرايى ندارند؟ 
اينكه انگشت اتهام به سمت مردم اســت كه در عرصه اجتماعى 
دچار رخوت هستند و ميزان فعاليت هاى داوطلبانه در كشور بسيار 
پايين است، يك سوى ماجراست و فراهم نكردن شرايطى كه در آن 
اعتماد رشد كند و مردم با اطمينان از اينكه فعاليتشان در راستاى 
بهبود اوضاع جامعه مهم و موثر خواهد بود، سوى ديگر است. بى 
اعتمادى ما به يكديگر آفت مشاركت هاى اجتماعى، بهبود اوضاع 

جامعه و طى كردن مسير توسعه خواهد بود.

يادداشت 
اسما روانخواه/پژوهشگر اجتماعى

خبر

3000737274
سامـانـه پيـامكـى
 صـفـحه اجـتماعى

انتقادها، پيشنهادها و ايده هاى خود را از 
طريق  اين پيامك 

به گروه اجتماعى ارسال فرماييد.
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وزير آموزش وپرورش خبر داد
پرداخت معوقات حق التدريس معلمان تا پايان سال

تسنيم: وزير آموزش وپرورش با اشاره به اينكه معوقات حق التدريس فرهنگيان 
تا پايان سال پرداخت مى شود، گفت: سال 96 در پرداخت حقوق معلمان مشكل 

نخواهيم داشت.
دانش آشتيانى درباره كمبود بودجه سال 96 آموزش وپرورش گفت: به طور قطع در 
پرداخت حقوق مشكل نخواهيم داشت اما به هر حال هر سال همانند سال هاى قبل 
مشكل كيفيت بخشى را خواهيم داشت. وى در پاسخ به اين پرسش كه آيا اعتراضى 
نسبت به كمبود بودجه سال 96 آموزش و پروش داشته ايد، افزود: با برنامه ريزى 
مشكل را حل خواهيم كرد و خوشــبختانه با همكارى نمايندگان مجلس شوراى 

اسلامى به دنبال اين هستيم تا مشكلات بودجه نيز حل شود.
دانش آشتيانى درباره رويكرد وزارت آموزش وپرورش نسبت به انتخابات سال 
96 تصريح كرد:انتخابات يك تمرين و الگو براى دانش آموزان است و بايد سعى 

كنيم اخلاق را محور قرار دهيم .

رئيس كانون بازنشستگان آموزش و پرورش :
40 هزار بازنشسته چشم انتظار پرداخت  مطالبات هستند

ايلنا:رئيس كانون بازنشستگان آموزش و پرورش با انتقاد از بودجه آموزش و پرورش 
در سال آينده گفت: 40 هزار بازنشســته چشم انتظار پرداخت مطالباتشان هستند، 
پس از 30 سال رنج و تلاش به آن  ها چه بگوييم؟ احمد صافى، با انتقاد از لايحه بودجه 
آموزش و پرورش در ســال 96، اظهار داشت: قانون مديريت خدمات كشورى كه قرار 
است، دوباره اصلاح شود و در مجلس به تصويب مجدد برســد، بر اين صراحت دارد، 
كسانى كه در تشكيلات ادارى كشور استخدام شده اند و پس از 30 سال كه بازنشسته 
مى شــوند، طبق مقررات، اين افراد پاداش پايان خدمت هم مى گيرند. وى با اشاره به 
اين مطلب كه وزارتخانه هاى ايران به غيــر از وزارت آموزش و پرورش به اين دليل كه 
تعداد بازنشستگانشان خيلى كم است، پاداش پايان خدمت را در زمان كوتاهى پس از 
بازنشستگى پرداخت مى كنند، گفت: آموزش و پرورش به اين دليل كه به طور متوسط 
هر سال 35 تا 40 هزار بازنشسته دارد، پاداش پايان خدمت اين افراد مستلزم اين است كه 

مجلس تصويب كند و در بودجه آموزش و پرورش منظور شود.

مديرعامل صندوق ذخيره فرهنگيان:
دولت 822 ميليارد تومان به صندوق فرهنگيان 

بدهكار است
تسنيم:مديرعامل صندوق ذخيره فرهنگيان گفت: به درخواست مكرر فرهنگيان 
براى دريافت خودروى خارجى، 327 دستگاه خودرو توزيع شد. مهدى نيكدل افزود: 
متأسفانه دولت تا پايان 31 شهريور 95 حدود 822 ميليارد تومان بابت مطالبات 
اعضا به صندوق بدهكار است كه در تلاش هستيم، بدهى پنج سال گذشته دولت 

به صندوق ذخيره را احياكنيم.
وى گفت: از ابتداى تأسيس مؤسسه تاكنون 121 هزار و 500 دستگاه خودرو 
از طريق شــركت ليزينگ و رفاه فرهنگيان به صورت اقساطى در بين اعضاى 
موسسه توزيع شده است كه بنا به درخواســت مكرر فرهنگيان براى دريافت 

خودرو خارجى، 327 دستگاه خودرو خارجى نيز توزيع شده است.
نيكدل افزود: صندوق و آموزش و پرورش هر دو به بانك سرمايه بدهكار هستند و ما 

هيچ پولى در بانك  سرمايه نداريم كه از بين برود. 

مريم احمدى شــيروان:حدود 45 روز پيش يعنى 
26 دى 1395 نمايندگان مجلس شــوراى اسلامى در 
جلسه علنى مجلس،مرخصى اجبارى زايمان براى پدران 
را تصويب كردند. مصوبه اى كه پس از ســال ها با 136 
موافق، 36 مخالف و دو ممتنع از مجموع 206 نماينده 
حاضر تصويب شد. قانونى كه قرار بود از تاريخ تصويب 
تمامى مردان شاغل در قواى سه گانه، بخش هاى دولتى و 
عمومى غيردولتى كه صاحب فرزند مى شوند، از دو هفته 
مرخصى تشويقى برخوردار شوند اما شوراى نگهبان رأى 
به حذف آن داد.مصوبه اى كه به نظر مى رسيد پيرو لايحه 
اصلاح قوانين، جمعيت و تنظيم خانواده و منوياّت رهبر 
معظم انقلاب و در حمايت از بنيان خانواده و فرزندآورى 

باشد كه در همان ابتداى كار اميدها را نااميد كرد.
* مصوبه شفاف نبود

 اين مصوبه در حالى ديروز از ســوى شوراى محترم 

نگهبان رد شد كه افزايش مرخصى زنان از 6 به 9 ماه و 
تعيين مرخصى دو هفته اى براى مردان در گذشته هم 
مطرح بود اما به دليل شفاف نبودن قانون به درستى 
اجرا نمى شد. اعطاى مرخصى تشويقى به پدرانى كه 
تازه صاحب فرزند شــده اند، يا همان مرخصى زايمان 
براى پدران در سال 91 مطرح شد، اما به دليل داشتن 
بار مالى از سوى شوراى نگهبان رد شد و پس از گذشت 
چهارســال و رفع ايرادات و تصويب مجلس مجدد به 

همان سرنوشت دچار شد.
دكتر آتوســا محمــدى مزينانى، جامعه شــناس و 
كارشناس حوزه خانواده به خبرنگار ما مى گويد:يك 
خانم پس از زايمــان، بويژه در زايمــان اول از لحاظ 
روحى و روانى نياز به حضور فيزيكى همسرش دارد. 
در زمان زايمان، با توجه به شرايط روانى كه براى زن 
ايجاد مى شــود حتى پدر و مادر زن هم نمى توانند اثر 

مثبت و مؤثرى داشته باشند و اين خلأ با حضور همسر 
پر مى شــود و انتظار مى رود دولت ها و افراد دخيل در 

قانون گذارى اين نيازها را در نظر داشته باشند.
* اجراى قانون هزينه بر است

اين جامعه شــناس مى   افزايد:ممكن است با توجه به 
شرايط اقتصادى كشور و بروكراسى حاكم بر سيستم 
ادارى، اجراى قانون مقدارى سخت و هزينه بر باشد، 
اما از نظر نقشى كه اجراى اين قانون بر بنيان خانواده 
و حمايت از فرزنــدآورى دارد، بســيار معقول و لازم 
به نظر مى رســد. اين كارشــناس خانواده با توجه به 
شرايط حضور در بيمارستان، ترخيص خانم، عيادت ها 
و ميهمانى هاى پس از آن و با اشــاره بــه تجربه خود 
به عنوان يك مادر بيان مى كنــد: از آنجا كه از لحاظ 
روحى و روانى حضور همسر بويژه در هفته اول در كنار 
خانواده بسيار مهم اســت، اميدوارم شوراى نگهبان با 

نگاه كارشناسى و دقيق تر و لحاظ تمام موارد اجتماعى 
و جامعه شناختى در كنار مسايل مالى، تجديد نظرى 

در تصويب اين قانون داشته باشد.
* بازگشت به عقب

دكتر محمد حيدرپور، كارشناس خانواده نيز درباره 
اين قانون بــه خبرنگار ما مى گويــد: هنگام تصويب 
اين قانون توســط نمايندگان شوراى اسلامى، بسيار 
خوشحال شدم، چرا كه اين قانون و اين طرح، برگرفته 
از نگاه هايى باز و ذهن هايى توسعه يافته بود. اعطاى 
مرخصى زايمان به پدران نگاهى فراتر و روشــن تر از 
ديدگاه ســنتى به نقش مادران در خانواده داشت. در 

حالى كه بر خلاف ديدگاه سنتى، مردان در جزيى ترين 
امور خانواده نيز بايد مشــاركت داشــته باشند و نگاه 
سنتى سال هاست به چالش كشــيده شده است. اين 
همه در كنار نيازهاى روحى است كه زن در اين شرايط 

خاص تجربه مى كند.
محمدپور بيان مى كند: در دنياى پيشرفته حضور در 
كنار همسر حداقل يك هفته پس از تولد نوزاد، اصلى 
پذيرفته شده اســت. اصلى كه نشان از توسعه يافتگى 
و اقدامى براى رسيدن به آن اســت. اما متأسفانه اين 
طرح به بهانه مســايل مالى برگشت خورد. وى اظهار 
مى كند: تصويب نشدن اين طرح از نگاه جامعه شناسى 
برگشت به عقب اســت و مانعى براى جلو رفتن و نگاه 
باز و توسعه يافتگى. اميدوار بوديم كه پس از برداشتن 
اين قدم، گام هاى مهم ترى در مسير مربوط به مسايل 
و مشكلات زنان سرزمين مان برداشته شود. اميدواريم 
نمايندگان پس از رفع ايراد بار مالى، مجدد اين طرح 
را به شوراى نگهبان فرستاده و با استدلال هاى درست 

و كارشناسانه كمك به اجرايى شدن اين قانون كنند.

4 سال در كش و قوس يك طرح  

قانون نارس مرخصى زايمان پدران سقط شد

جامعه / محبوبه على پور: روز گذشــته معاون رفاه 
اجتماعى وزارت كار، تعاون و رفاه اجتماعى در واكنش به 
انتشار خبر نسخه هاى شش ميليارد تومانى يك  پزشك  
عمومى مدعى شــد:ما آمارهاى بالاتر از اين رقم را در 
نسخ تعدادى از پزشكان داريم؛ پزشكى داشتيم كه طى 
حدود يك سال 37 ميليارد تومان براى ما هزينه تراشى 

كرده و نسخه نوشته است.
احمد ميدرى  همچنين مســووليت نظارت بر نسخ را 
وظيفه وزارت بهداشت دانست و گفت: اين وزارتخانه حد 
مجازها را تعريف نكرده است. ما شماره نظام پزشكى و 
نسخه هايى كه پزشك نوشته است را داريم و به بيمه ها 
داده ايم.اطلاعــات كامل داروهــاى تفاهم نامه اى هم 
مشخص است.بيمه ها كارنامه اى به پزشك مى دهند و 
اگر مقادير بالايى دارو در نسخ نوشته باشد بايد برود و 
توضيح بدهد. وى همچنين تأكيد كرد: بيش از يكسال 
اســت كه ســامانه جامع رفاهى در حال جمع آورى 
اطلاعات اســت و قبلاً امكان چنين تحليل هايى كمتر 
وجود داشت اما اكنون در صدد تقويت نظارت ها و رصد 
دقيق تر هستيم تا جلوى سوءاستفاده هاى احتمالى و 

هدر رفت منابع را بگيريم.
*هزينه هاى بى ضابطه

درحالى بحث نسخ چند ميلياردى اين روزها داغ شده 
كه اين موضوع پيــش از اين بارها از ســوى متوليان 
حوزه سلامت مطرح شده اســت.چنانكه در روزهاى 
گذشته محســن ســرخو، عضو هيأت مديره سازمان 
تأمين اجتماعى نيز با تأكيد بر اينكه انتظار ما از وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشــكى اعمال نظارت بر 
هزينه ها است با اشــاره به همين نسخه شش ميليارد 
تومانى  گفت:6 پزشك ديگر هم بالاى 6 ميليارد و 400 
ميليون تومان هزينه ايجاد كرده اند و در اين ليست تا 
دو و نيم ميليارد تومان هزينه هم 20 نفر آن ها پزشكان 

عمومى هستند.
وى همچنين ادامه داد: وقتى كه در نســخ وضعيت به 
اين صورت است، در مورد اعمال جراحى و هزينه هاى 

بسترى چه اطمينانى مى توانيم بكنيم.
*  بازنگرى درخدمات

سال هاست فعالان حوزه سلامت بر ضرورت نظارت بر 
نسخ پزشكان تأكيد دارند.

 دكتر رهبر مژدهى آذر،رئيس 
انجمن داروســازان ايران در 
اين خصوص به گزارشــگر ما 
مى گويد: اين نسخه ها كمتر 
به داروخانه هــاى خصوصى 
راه پيدا مى كند.در واقع اغلب 
اينها در داروخانه هاى دولتى 
و نســخه هاى بيماران خاص  
مربوط مى شــود. همچنين 
بنابر شــواهد برخى افراد با 
سوء اســتفاده از نام پزشكان 
معتبر و جعل عنــوان آن ها 
به ســاخت مُهر آن ها اقدام 
كرده اند و نسخ چند ميليونى  

مى نويسند .  
مــره  ســيامك  دكتــر 

صدق،نماينده مجلس شوراى اســلامى نيز با اشاره به 
اين كه ضعف در اين زمينه ناشى ازعوامل متعدد است 
كه سازمان هاى بيمه گر در آن بى اثر نيستند،در گفت و 
گو با خبرنگار قدس خاطر نشان مى كند: بايد چهارچوب 
روشنى از خدمات درمانى و تشــخيصى تعريف شود.

چنانكه  شاهديم در حالى كه در جهان سعى مى شود 
خدمات ســلامت ارزانتر و كم خطرتر در اختيار مردم 
قرار بگيرد اما دركشور ما به عكس هزينه ها سنگين تر 

مى شود.نمونه روشن اين قضيه را مى توان در مراجعه 
مكرر بيمار و انجام  اعمال تشخيصى متعدد دانست كه 
با ميانگين جهانى فاصله بسيارى دارد.علت اين قضيه 
نيز گاه  به ضعف برخى پزشــكان در تشخيص بالينى 

برمى گردد .
وى با بيان اين كه در تهران به اندازه اروپا مراكز تصوير 
بردارى وجود دارد، مى افزايد: 
شواهد نشان مى دهد كه گاه 
پزشكان با علم بر غير ضرورى 
بودن اين اعمال تشــخيصى 
بيمار را مكلف بــه انجام اين 
آزمايش هــا مى كنند كه اين 
مسأله ناشى از اشتراك منافع 
اين افراد با مراكــز خدمات 
پاراكلينيكى است به طورى 
كه ممكن است در اين مراكز 

سهام دار باشند.
* نوبودن اثر بخش نيست

گرچه سال هاســت متوليان 
حــوزه ســلامت بــر تجويز 
بى ضابطه دارو واكنش نشان 
داده و تأكيــد دارنــد كه در 
كشورهاى پيشرفته   25 تا 75 
درصد  بيماران مراجعه كننده به پزشكان عمومى بدون 
تجويز حتى يك دارو بهبود يافته اند؛ اما برخى پزشكان 

همچنان رويه رايج خود را ادامه مى دهند.
دكتر مره صدق دراين باره به گزارشــگر ما مى گويد: 
از ديگر مســايل قابل تأمل  تأكيد بــر تجويز داروهاى 
گرانقيمت است كه چندان ارجحيتى هم در اثر بخشى 
بيمارى ندارد.اين درحالى است كه در اقتصاد سلامت 
جهان به طوركلــى داروهايى كه به تازگــى وارد بازار 

مى شــود تا 5 ســال بالاترين قيمت را دارد از اين رو 
مراكز درمانى با دقت نظر بيشــتر داروهاى مشابهى را 
كه درگذشته توليد شــده توصيه مى كنند. همچنين 
برخى پزشــكان تصور مى كنند جديد ترين فرآورده 
داروى مؤثرتر اســت درحالى كه بنابر رويه جهانى از 
آنجا كه عوارض برخى داروها پس از ده ســال خود را 
نشان مى دهد در كشورهاى پيشرفته داروها حداقل با 
گذشت سه  ماه از ورود به بازار به نسخه ها وارد مى شود. 
زيرا بسيارى از پزشــكان حاذق باور دارند كه بهترين 

دارو محصولى است كه عوارض آن شناخته شده باشد.
*  پزشك خانواده را جدى بگيريم

با توجه به آنچه گفته شــد چگونه مى توان مانع رفتار 
پزشكان بى توجه و خاطى شد؟

دكتر مره صدق با اشاره به ضرورت اجراى كامل طرح 
نظام تحول ســلامت مى گويد: از مــوارد قابل توجه 
در اين طرح تأكيد بر فعاليت پزشــك خانواده و نظام 
ارجاع است. به اين ترتيب بيماران مى توانند با مراجعه 
به پزشــك خانواده وضعيت بيمارى و درمان خود را 
مشــخص كنند تا نيازى به انجام اعمال تشخيصى و 
درمانى مكرر نباشــد. وى با تأكيد براين كه چنانچه 
بيمارى نياز به خدمات گرانتر درمانى دارد بايد دريافت 
كند مى افزايد:ســازمان هاى بيمه گر بايد چهارچوبى 
براى ميزان اعمال تشــخيصى تعريــف كنند.چنانكه 
پزشــكى فراتر از موارد تعريف شــده به بيمار انجام 
آن هارا توصيه كرد دخالــت كنند.به طورى كه به وى 
ضعفش را گوشــزد كرده و در مــوارد بعدى براى وى 
كلاس بازآموزى قرار دهند تا اين كاستى ها رفع شود. 
به هرحال فشار بر اقتصاد سلامت مى تواند اثرگذارى 
اين خدمات را برمردم تحت تأثير قرار دهد و از نشانه 
هاى عدالت در اين زمينــه ارايه خدمات نظام يافته به 

شهروندان است. 

آشتى وزارت بهداشت و رفاه دوام نياورد

نسخه هاى ميلياردى دعواى تازه 2 وزارتخانه

آنچه مى خوانيد
بــا اتمــام اختــلاف دو وزارتخانــه 
«بهداشــت ، درمــان و آمــوزش 
پزشــكى» و « تعــاون ، كار و رفــاه 
اجتماعى» بر ســر بدهى بيمــه ها و 
وعده پرداخت آن از سوى وزير رفاه، 
حالا به نظر مى رســد اينبار «موضوع 
نظارت بر نسخ پزشكى» و نسخه هاى 
چند ميلياردى چالــش جديد اين دو 
وزارتخانه باشد.اين گزارش نگاهى 

دارد به اين موضوع
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 فرهنگ/ خدیجه زمانیان   پس از پیروزی 
انقاب اســامی  با توجه به گفتمان مذهبی که 
در فضای ادبیات حاکم شد، بخشی از شعرهای 
فارسی در موضوعات مذهبی سروده شدند.  این 
اشعار اشــارات و مؤلفه های روشنی داشتند که 
اشعار را تقســیم بندی می کرد؛ برای نمونه شعر 

عاشورایی،  شعر فاطمی  و... . 
البته کنگره ها و جشنواره های شعری این انگیزه را 
بیشتر کردند و موجب بروز آفرینش های ادبی در 
حوزه شعرهای آیینی شدند. مجموع این اتفاق ها 
موجب شکوفایی ادبیات فاطمی  طی 2 دهه پس 
از انقاب شد. در این میان، شعر فاطمی  در کنار 
شعر عاشورایی بیش از سایر حوزه های شعر آیینی 
مسیر رو به رشدی را پیش گرفته است. از آنجایی 
که عاشورا و حوادث زندگی حضرت فاطمه)س( 
به نوعی با هم پیوند دارند و جنبه های پندآموز و 
دراماتیک هر 2 بسیار است،  موجب شده تا شاهد 

کمیت قابل توجه در سرایش این اشعار باشیم. 
امــا این نوع شــعر هنوز با آســیب های جدی 
روبه روســت. امروز با حجت الاسام والمسلمین 
سیدرضا جعفری شــاعر آیینی درباره آسیب ها 
و بایدها و نبایدهای شــعر فاطمی  به گفت وگو 

نشسته ایم که مشروح آن را می خوانید. 

 شاعران درباره حضرت فاطـــمه)س( 
نوع شعر  این  زیادی سروده اند.  شعرهایی 
به لحاظ کمّی  شرایط خوبی دارد اما از حیث 
کیفی به تکرار دچار شده است. باید چه کرد 

تا از این آسیب جلوگیری شود؟  
همواره بین کثرت و حقیقت نسبت تباین برقرار 
بوده است. شیوع یک امر و ظهور و اظهار فراوان 
آن، موجب مختفی شدن حقیقت آن امر می شود. 
بنابراین کثرت کیفی اشعار با قلت کمّی  آنها یک 
مسأله برهانی است و جای تعجب ندارد. از طرفی 
شــأن حضرت بی بی)س( مقتضی این است که 
در کثــرت خلقی مختفی گردد و خلق از ادراک 
ایشان محتجب باشند زیرا »انما سمیت فاطمة 
لأن الخلق فطم عن معرفتها« و مفطومیِ  خلق در 
نشأه دنیا به وسیله همین دنائت دنیا که مستلزم 
تغلیب کثرت است، اظهار می گردد. لذا صحیح 
است که گفته شود تمام ابیات سروده شده درباره 
حضرت بی بی)س( جز تعدادکمی،  کیفیت شأنی 
ندارند و شاعران درباره بی بی)س( می سرایند تا 

شؤونات ایشان را پنهان کنند. 
زین یأس منزل ما را چه حاصل  

همسایه بیدل همخانه عنقا 
باب معرفت به حضرت بی بی)س( مسدود است 
و این انســداد، انســداد نزولی و صعودی ا ست 
و شــاعران را نســزد که با پای شکستة وهم و 

خیال داعیة پرواز در آن ساحت اقدس را در سر 
بپرورانند. 

عنقا شکار کس نشود دام بازگیر/ کآنجا همیشه 
باد به دست است دام را 

ذوقی که در حریم ایام الله حضرات معصومین)ع( 
علیل است، محال است که نمی  از یمَِ بی انتهای 

حضرت بی بی)س( را توهم کند. 
گویید به خورشید که اینجا نکشد تیغ/ این بقعه 

مکانی ست که باید سپر  انداخت 
...علیل اوج درک تو، ذلیل درک اوج تو/ ارسطوها 

پرستوها، پرستوها ارسطوها 
اگر بشود طریقی برای سلوک شاعرانه در مدیحه 
و مرثیه حضرت بی بی)س( تصور نمود، جز طریق 
قهقهرا هیچ سبیلی نخواهد بود؛ یعنی چه در مدح 
و چه در مرثیه جنبه تنزیه غالب بر تشبیه گردد 
و حتی اگر شــعر فقط تنزیهی باشد، به صواب 
و ثــواب نزدیک تر خواهد بــود. در این موضوع، 
سیره مرحوم آیت الله شیخ محمدحسین غروی 
اصفهانی نخجوانی قابل تأســی اســت که خود 
را فقیــر خادمه حضرت و حضــرت را از تهمت 

فص بودن مبرا می داند: 
مفتقرا متاب روی از در او به هیچ سو/ زانکه مس 

وجود را فضه او طا کند 

 به هر حال خط دهی به شــاعران جوان 
چگونه باید انجام شــود؟ مثلاً کنگره ها و 
همایش ها تأثیر زیادی در ترغیب شاعران 
به سرودن شعرهای موضوعی دارند اما به 
همان دلایل گفته شده، شعرها حالت شعاری 
دارد. باید چه کرد تا همایش ها بتوانند اشعار 
مذهبی را از حالت ویترینی خارج کنند و آن 

را کاربردی نمایند؟
کنگره و همایش می توانند در جذب و شناسایی 
اســتعدادها و خاقیت هــا تأثیرگذار باشــند. 
کاربردی کردن اشــعار مذهبی یک مقوله بسیار 

دشــوار است که مقدماتی طولانی می طلبد. اگر 
داوری ها به ناداوری تبدیل نشود و ماک انتخاب 
شــعر باشد نه برگزیده شــدن و همایش در پی 
کشف شاعر باشد نه متشاعر، خودبه خود سطح 

شعر از آنچه که هست بالاتر می رود. 
 

 در دیدار اخیر رهبر معظم با شاعران بر 
استفاده از شــعر مذهبی به عنوان ابزاری 
به  برای سبک زندگی اسلامی  تأکید شد. 
نظر شما در شعر آیینی بویژه شعر فاطمی  
شــاعران باید به چه نکاتی توجه کنند تا 
ســبک زندگی اسلامی  را در این نوع شعر 

نشان دهند؟  
با یک تورق در کتب روایی درباره  سیره  زندگانی 
حضرت صدیقه)س(، می توان به این امور پی برد: 
ظلم ستیزی، ازخودگذشــتگی و ایثار، مهربانی، 
کوشایی، عبادت، سعی در برآوردن حوایج، علم، 
آگاهی. همه شــاعران می توانند با تأمل در این 

صفات شعر بسرایند. 

 و چه اتفاقی باید رخ دهد تا این شعر به 
جریان زندگی مردم وارد شود؟ 

بهترین روش برای جریان یافتن شعر در زندگی، 

تاش برای بالابردن سطح ادبیات عمومی  است، 
آنچنان که مردم شعر سره از ناسره را تشخیص 
بدهند. هروقت قهوه خانه ها و اماکن عمومی  محل 
داوری و نقد اشــعار صائب و حافظ و ســنایی و 
شاعران دیگر شد، آن زمان خودبه خود نبض شعر 

نیز در جریان زندگی مردم می زند. 

 مهم ترین آسیب های شعر فاطمی  چیست 
و شاعران باید به چه نکاتی توجه کنند؟ 

مهم تریــن آســیب شــعر فاطمی  مانند ســایر 
موضوعات مذهبی، دوری از شعر است و بهترین 
توصیه به ذوق  ارادتمندان اهل بیت)ع( این است 
که شعر بگویند. یک قطعه سروده شده یا شعر است 
یا نیست. ما شعر ضعیف، شعر بد، شعر نارسا، شعر 

تقلیدی و شعر غلط نداریم. 

هیأت ها و مداحان چقدر در مراســم   
عزاداری ها از این نوع شعر استفاده می کنند 
و آیا شــعر فاطمی  توانســته به مجالس 

عزاداری راه پیدا کند؟ 
توقع اســتفاده از اشعار فاطمی  فخیم و فاخر در 
حالی که چنین اشــعاری  اندک هستند، توقع 

بجایی نیست. 

خبـــر

اختصاص کمتر از ۵ درصد بودجه نمایشگاه 
به فعالیت های فرهنگی 
مهر: مســؤولان کمیته علمی و 
فرهنگی سی امین نمایشگاه کتاب 
تهران با اشــاره به بودجه اندکی 
که بــرای این قبیــل فعالیت ها 
اختصاص می یابد، خواستار توجه 
بیشتر مســؤولان به تقویت بعُد 
نمایشگاهی شدند.  یحیی دهقانی، 
مدیــر کمیته علمــی و فرهنگی 

سی امین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران، در پاسخ به سؤالی در رابطه با 
تمهیداتی که برای تقویت بعُد نمایشگاهی و فرهنگی نمایشگاه اندیشیده 
شده و اینکه اندکی از غلبه بار فروشگاهی این رویداد کاسته شود، گفت: 
واقعیت این است که در شرایط فعلی نه به صاح و نه امکان پذیر است که 
بخش فروشگاهی نمایشگاه کتاب تهران را تعطیل کنیم زیرا این رویداد 
برای برخی از ناشران حیاتی است.  فتح الله فروغی، معاون کمیته علمی 
و فرهنگی سی امین نمایشگاه کتاب تهران، نیز از تخصیص کمتر از ۵ 
درصد کل بودجه نمایشگاه بین المللی کتاب تهران به فعالیت های علمی 
و فرهنگی در دوره گذشته این رویداد خبر داد و خواستار توجه بیشتر 
به مسؤولان اصلی نمایشگاه به بخش نمایشگاهی و فرهنگی نمایشگاه 

کتاب تهران شد.

جشن امضای شمس لنگرودی در مشهد 
فرهنگ: جشن امضای مجموعه 
شعر »واژه ها به دیدن من آمدند« 
در مشــهد برگزار می شود. شهر 
کتاب مشهد با همکاری انتشارات 
»نگاه« این مراسم را با حضور شاعر 
مجموعه، شمس لنگرودی، برگزار 
می کند.  شمس لنگرودی، شاعر، 
پژوهشگر و بازیگر، سرودن شعر را 

از دهه ۱۳۵۰ آغاز کرد و نخستین دفتر شعرش با نام »رفتار تشنگی« 
در ســال ۱۳۵۵ منتشر شــد.  »نت هایی برای بلبل چوبی«، »پنجاه  و 
سه ترانه عاشقانه«، »رسم کردن دست های تو« و »شب، نقاب عمومی 
است« از آثار این شاعر هستند. جشن امضای این مجموعه ساعت ۱9 
روز شنبه ۱4 اسفندماه در شهر کتاب مشهد واقع در چهارراه ابوطالب 

برگزار می شود. 

بایدها و نباید های شعر درباره حضرت فاطمه زهرا)س(  در گفت وگو با حجت الاسلام جعفری

شعر فاطـــمی فاخر، اندک است 
آنچهمیخوانید

شــاید یــک دهه قبل ما شــعر با 
فاطمــه)س(  حضــرت  موضــوع 
بسیار کم داشــتیم اما امروز که 
شعر فاطمی از نظر کمیت و تعداد 
جانی گرفته است، باید بیشتر به 
کیفیــت و ارزش ادبی این گونة 

شعری توجه کنیم

فرهنگ
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گفت و گو با کارگردان نمایش »تعطیلات آخر هفته« 

می خواستیم مردم به مدافعان حـــرم نزدیک تر شوند 

آنچهمیخوانید

کارگردان نمایش معتقد اســت 
اشــتباهی کــه در عرصــه تئاتر 
دفاع مقدس رخ داده، این است 
که رزمندگان، دســت نیافتنی و 
اسطوره ای نشــان داده شده اند 
و او ســعی کرده است که در این 
نمایش مدافعان حرم را همچون 
همه مردم اما ریشه دار و معتقد 

به آرمان ها نشان دهد

خــبر

»تعطیلات آخر   هنر/ محمدعلی میرزایی  
هفته« عنوان نمایشی است که این روزها در یکی 
از تالارهای نمایشی تهران و با محوریت مدافعان 
حرم به روی صحنه می رود؛ نمایشــی که سعی 
کرده است با زبان هنر و به صورت غیرمستقیم 
واقعیت های جنگ های جــاری در منطقه را به 
تماشــاگر نشان دهد. این نمایش که با استقبال 
دوستداران هنر همراه شــده است، همه روزه از 
ساعت 18 در تالار مولوی به روی صحنه می رود. 
محمدرضا آزادفرد ،کارگــردان این نمایش، در 
گفت و گویی که پیش روی دارید، درباره این اثر 
هنری و چگونگی شــکل گیری اش توضیح داده 

است. 

 »تعطیلات آخر هفتــه« و موضوع آن 
چگونه به ذهنتان رسید؟ 

بچه های گروه باران یک کارگاه نمایشنامه نویسی 
ایجاد کردند و طرح نمایشــنامه ای که در حال 
حاضر روی صحنه اســت، در ابتدا در آن کارگاه 
زده شده بود و گروه تئاتر باران برای کارگردانی 
آن به بنده مراجعه کردند. من خود چون ارادت 
خاصی به مدافعان حرم داشتم و همیشه سعی ام 
بر آن بوده تا بتوانم کاری را در این موضوع انجام 
دهم و این مسأله یکی از دغدغه های مهم من به 

شمار می رفت، این پیشنهاد را پذیرفتم. در این 
نمایش ســعی کردیم همچنان که به مدافعان 
حرم می پردازیم، اثــری ملموس برای مخاطب 
اجرا کنیم که در آن نگاه شــعارزده ای نباشــد. 
ســعی کنیم این افراد را از دل جامعه ببینیم و 
در نهایت گوشه ای از کنش های این بزرگواران را 
نشان دهیم. کوشش کردیم از دید انسانی به این 
عزیزان که تمام زندگی خود را رها نمودند و برای 
هدف و مقصودی ارزشمند قیام کردند، نگاه کنیم. 
وقتی این پیشنهاد مطرح شد، متوجه شدم که 

نگاه مشترکی بین من و نویسندگان گروه باران 
وجود دارد. امیدوارم که دین خود را تا اندازه ای به 

این سلحشوران و عزیزان ادا کرده باشیم. 

 می خواهید با این نمایش به مخاطب چه 
بگویید؟ 

من خودم شــخصاً در کارگردانی ســعی بر آن 
داشــتم این را بگویم که این آدم هایی که آنها را 
به عنوان مدافعان حرم می شناسیم، افرادی جدا 
از اجتماع و جامعه نیستند. آنها در کنار ما زندگی 
می کنند و در کوچه و بازار همین شــهر رفت و 
آمد دارند؛ آدم هایی مثل همه ما ولی چیزی که 
آنها را برجســته کرده است، ارزشی است که به 
خاطرش می جنگند. هیچ چیز بالاتر از جان آدمی 
نیست و کسی که از جان و مال خود می گذردرا 
می توان یک قهرمان واقعی نامید. ما در این کار 
می خواستیم بگوییم که مدافعین حرم آدم هایی 
خاص نیســتند و خون آنها رنگین تر از آدم های 
دیگر نیســت. ولــی آنها به این علــت قهرمان 
می شوند که برای یک هدف و مقصود مشخص 

و دفاع از ارزش هایشان مقابله می کنند. 

 آیا می توان گفت کــه در دل نمایش، 
»مصطفی« شخصیتی انتزاعی دارد؟ 

نه، ما فضا را یک فضای رئالیستی در نظر گرفتیم 
و آدم های آن هم می توانند ما به ازای رئالیستیک 
داشــته باشند. اگر بخواهیم که آن را انتزاعی در 
نظر بگیریم، فکر نمی کنم که بتوان مفهومی که 
مورد نظر نمایش است را ایجاد کرد. »مصطفی« 
یک شــخصیت حقیقی و نماینده یک قشری از 

این آدم های سرافراز و قهرمان است. 
ولی در قشــر مدافعان حرم یک ســری از این 
عزیــزان- با توجه به اینکه همــه مدافعان حرم 
قهرمان هســتند- بعضاً جنس سلحشــوری و 
قهرمانی متفاوتی دارند. بنابراین من شــخصیت 
مصطفی را انتزاعی نمی دانم چون ما به ازای بیرونی 
دارد و مصطفی نماینده کوچکی از خیل بزرگان 

رزمندگان پیروزمند است. 

 نمایش هایــی را که در ایــن مدت با 
موضوعیت مدافعیــن حرم به روی صحنه 

رفته و می روند، چگونه ارزیابی می کنید؟ 
مدافعان حــرم در تئاتر هیچ وقت نباید از فضای 
اجتماعی خود دور شوند. بعضاً فضاهای انتزاعی 
هم دیده می شــود اما واقعاً به عنوان یک پدیده 
فرهنگــی هنری بایدبــه جامعه خــود مربوط 
باشــند. به نظر من مدافعان حرم جدا از ارزش و 
سلحشوری خود، یک پدیده اجتماعی هستند.و 

حالا ما چطور بتوانیم بــه این پدیده اجتماعی 
بپردازیم که اولاً برای مخاطب قابل قبول باشد و 
ثانیاٌ بتوانیم راهکاریی برای این قضیه ارایه دهیم، 
خیلی مهم است. اتفاقی که در ژانر دفاع مقدس 
افتاده، این اســت که ما رزمنــدگان را به قدری 
دست نیافتنی تصور کردیم که ناخواسته خط قرمز 
دور آن گرفته شده است. پدر من که یک جانباز 
اســت، در این اجتماع هم با تمام عیب و نقص 
زندگی می کند. گل بی عیب خداســت ولی این 
آدم ها قهرمان و پهلوان هستند. به نظرم اشتباهی 
که در عرصه تئاتر دفاع مقدس رخ داده، این است 
که این آدم ها دست نیافتنی و متفاوت نشان داده 
شــده اند. من در این نمایش سعی داشتم بگویم 
که این عزیــزان مدافع حرم هیچ تفاوت خاصی 
ندارند مگر در یک چیز و آن هم این اســت که 
آنها ریشه دارند و برای بسیاری از ارزش ها احترام 
قایل هستند و این مسأله است که آنها را برجسته 

نشان می دهد. 

 آیا این نمایش توانســته خود را در دل 
مردم و دانشجویان جای دهد؟ 

این ســؤال را باید تماشــاگر پاســخ دهد ولی 
بازخوردی که از مخاطبین دیدم الحمدلله خوب 
بوده اســت. هیچ وقت نمی توان گفت که یک اثر 
نمایشی همیشــه مخاطب صددرصدی دارد و 
شاید مخالفان یا منتقدان جدی هم داشته باشد 
ولی بیشتر کسانی که نمایش را دیدند، مخالفت 
و واکنشی منفی نشان ندادند. امیدوارم ما کاری 
کرده باشــیم که مردم یک قــدم به این عزیزان 
نزدیک شــوند و آنها را تا حد زیادی درک کنند 

و اتفاقات خوبی رخ دهد. 

 در رابطه با دکور نمایش هم به ما توضیح 
می دهید؟ 

دکور یک اتاق زیرشــیروانی است که من سعی 
کردم که این اتاق را در دکور به کمک طراح دکور 
ترسیم کنیم. ما از چوب استفاده کردیم که هم 
حس صمیمیت و رفاقت را به ما برســاند و هم 
یک حس نوستالژیک برای ایرانی ها داشته باشد 
چون ســاختمان های شهر حلب همانند شمال 
کشور ماســت. در طراحی صحنه هم یک سری 
عروســک های بدوی را مشــاهده می کنید که 
در سراســر اتاق پخش هستند. این عروسک ها 
نماد کشور سوریه و مظلومیت آن دختربچه ای 
می باشــند که در نمایش هست. ما سعی بر آن 
داشــتیم که این اتاق را خلوتکده آن دختربچه 
بدانیــم که مورد هجوم قرار گرفته اســت و این 
مدافعان حرم هستند که آن روح را دوباره به این 

خلوتکده برگردانده اند. 

پرویز پرستویی هم به دنیای موسیقی پا گذاشت 
هنر: پرویز پرستویی پس از انتشار 
»من  »بابایی«،  چــون  آلبوم هایی 
پرویز پرستویی« و... که دکلمه های 
این بازیگر را شامل می شد، این بار 
به عنوان خواننده، جدیدترین آثار 
خود را با ترانه هــای یغما گلرویی 
منتشــر می کند. پرستویی پس از 
تجربه هایی که در سال های گذشته 

در حوزه موسیقی و دکلمه داشته، این بار با همکاری یغما گلرویی اقدام به 
تولید آثاری در قالب تک آهنگ به همراه موزیک ویدیو در فضای اجتماعی 
کرده اســت. این آثار در آخرین مراحل تولید خود قرار دارند و به زودی 

جزییات و اطلاعات آن رونمایی و منتشر خواهد شد. 
اشکان دباغ نیز در بخش آهنگسازی و تنظیم موسیقی این پروژه حضور 
دارد و  نخستین قطعه آن به گفته خالقانش، پیش از عید نوروز منتشر 
خواهد شد. سازمان هنری رســانه ای »اوج« که پیشتر تجربه همکاری 
با پرویز پرســتویی در فیلــم »بادیگارد« را داشــته، تهیه کننده این 2 

موزیک ویدیو است. 

نسخه فیلم »خانه خدا« ترمیم شد 
هنر: علیرضا شجاع نوری، سخنگوی 
جشنواره جهانی فیلم فجر، از اصلاح 
و نمایــش 1۰ فیلــم قدیمــی در 
جشنواره خبر داد. وی گفت: با توجه 
به تجربه خوب جشنواره گذشته و 
اســتقبال مخاطبان از ایده نمایش 
این فیلم ها در جشنواره و کار بزرگی 
که با همکاری فیلمخانه ملی انجام 

شده بود، تصمیم گرفتیم امسال نیز با گسترش این بخش، سراغ فیلم های 
قدیمی برویم و در نهایت به ۳ فیلم ایرانی و ۷ فیلم خارجی رســیدیم. 
فیلم های خارجــی را از طریق رایزنی با کمپانی های مختلف دنیا فراهم 
کردیم و فیلم های ایرانی هم توسط فیلمخانه ملی ایران و با همت لادن 

طاهری ترمیم و آماده نمایش می شوند. 
وی ادامه داد: یکی از این گنجینه های ســینمای ایران که قرار است در 
جشــنواره سی و پنجم نمایش داده شود، نسخه مرمت شده فیلم »خانه 
خدا« به کارگردانی جلال مقدم است که در سال 1۳۴۵ تولید شده است. 
موضوع این فیلم حج و مناســک آن است و نعمت حقیقی هم از جمله 
فیلمبرداران فیلم بوده و تدوین آن را ابراهیم گلستان بر عهده داشته است. 

هــنر
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خط هشدار

قاتل آخر سال با دو جوان شروع كرد
شــكرى:  ميلاد  قرمز-  خط 
موضــوع به شــهادت رســيدن 
تعدادى از آتش نشان هاى غيور 
و فــداكار كشــورمان درحادثه 
پلاســكوخبرى دردناك بود كه 
همه مــردم را در بهت و اندوهى 
فراموش نشــدنى فرو برد. مردم 
پس از اين حادثه بر آن شــدند 
تا با تشكيل كمپينى ضد آتش 

بازى هاى خطرناك در شــب چهارشنبه سورى همكارى و هميارى خود را با 
آتش نشانان كشور به منصه ظهور برسانند.

چهارشنبه سورى كه هر ساله تلفات جانى و مصدومان زيادى بر جاى مى گذارد 
از جمله مراسمى است كه متأسفانه از كاركرد سنتى خود خارج شده است. 

روزهاى پايانى اســفند ماه روزهاى نزديك شدن به مراسم چهارشنبه سورى 
و خريد مواد محترقه دست ســازى است كه بى نهايت مى تواند خطر آفرين 
باشد. متأسفانه برخى از نوجوانان با خريدن مواد مورد نياز اقدام به ساخت مواد 
محترقه در منزل مى كنند به نحوى كه آمار انفجار نارنجك هاى دست ساز در 
سال هاى اخير تكان دهنده است. آسيب هاى چشمى يا مصدوميت وازدست 
دادن دســت و پا كمترين عوارضى است كه براثر استفاده از مواد محترقه غير 
استاندارد به وجود مى آيد. متأسفانه خبر قربانى شدن دو جوان در سقزاولين 

خبر دردناك چهارشنبه سورى امسال است.
ساعت 22 و 30 دقيقه روز هفتم اسفند ماه سال جارى اهالى منطقه نشميلان 
سقز با صداى انفجار مهيبى سراسيمه به خيابان آمده و متوجه تخريب و آتش 
سوزى خانه دو طبقه اى در اين خيابان شدند. پس از خاموش كردن آتش سه 
نفر كه به شدت دچار سوختگى شده بودند از محل خارج شدند كه مشخص 
شد متأسفانه دو جوان به علت شــدت جراحات در دم جان باخته و نفرسوم 
نيز به مراكز درمانى منتقل شد.در بررسى محل مشخص شد سه پسر جوان 
مشــغول ساختن مواد محترقه دست ساز بودند كه به يكباره در حال ساخت 

منفجر شده است.
هر چند خبر كشــته شدن دو جوان و مصدوم شــدن جوانى در سقز بسيار 
دردناك است اما اين خبر هشدارى جدى براى نوجوانان وجوانانى است كه خود 

را آماده ترقه بازى واستفاده از چنين مواد خطرناكى مى كنند.
اميد مى رود كارشناسان و رسانه ها در روزهاى باقيمانده تا چهارشنبه سورى با 
استفاده از ظرفيت مردمى وتشكيل كمپين هايى براى چهارشنبه سورى مانع 
حوادثى شوند كه مى تواند منجر به كشته يا مصدوم شدن شهروندان شود. اميد 
مى رود مردم فهميده كشــورمان ميثاقى را كه با آتش نشانان شهيد پلاسكو 
براى جلوگيرى از ترقه بازى و آتش افروزى هاى خطرناك شــب چهارشــنبه 
ســورى بسته اند فراموش نكنند و مراسم اين شب سنتى را به خاطره اى زيبا 

براى خانواده ها تبديل كنند.
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حمله دزدان مسلح
به طلافروشى در شاهين شهر 

 خط قرمز: دزدان مسلح شب گذشته به يك طلا فروشى 
در شاهين شهر اصفهان دستبرد زدند. 

ســاعت 20:30 شب 
گذشته دو مرد مسلح 
از  موتور ســوار پس 
توقــف مقابــل طلا 
فروشى خيابان عطار 
شاهين شهر اصفهان، 
با  را  مغــازه  ويترين 
اسلحه كلاشينكف به 

رگبار بستند. دو مرد نقاب پوش با شكسته شدن شيشه 
ويترين طلاهاى داخل آن را سرقت كرده و متوارى شدند.
در اين ســرقت به كسى آسيب نرســيد. در حال حاضر 
تحقيقات مأموران پليس آگاهى براى شناسايى سارقان 

آغاز شده است.

قتل  عام خانوادگى
 با خرماى نذرى

خط قرمز: پرونده حمله شبانه به خانه اى در قيامدشت و 
قتل پدر و پسرى در اين جنايت، با كشف سرنخ هايى وارد 

مرحله اى تازه شد. 
نيمه شب 30 دى امســال جنايتى هولناك به كلانترى 
174 قيامدشت گزارش شــد. در ادامه تيمى از مأموران 
همراه صالح اجاقلو، قاضى ويژه قتل قيامدشت با حضور در 
محل جنايت، با پيكر غرق در خون چهار عضو خانواده اى 

روبه رو شدند كه هدف ضربه هاى چاقو قرار گرفته بودند.
بررسى هاى مقدماتى نشــان مى داد اعضاى اين خانواده 
افغان مورد حمله افراد ناشناس قرار گرفته اند كه در اين 
سوءقصد پدر و پســر خانواده جان خود را از دست داده 
بودند. مادر و دختر خانواده نيز بشدت مجروح شده بودند 
كه به بيمارستان منتقل شدند. مأموران در نخستين گام 
بــه بازجويى از مردى كه اين جنايت را به پليس گزارش 
داده بود، پرداختند. او مدعى شد، نيمه هاى شب با صداى 
زنگ تلفن همراه از خواب بيدار شدم. خواهرزنم در حالى 
كه صدايش مى لرزيد، مدعى شد مى خواهند آن ها را به 
قتل برسانند و درخواســت كمك كرد. به همين خاطر 
وارد خانه شده و با جسد باجناقم و پسرش روبه رو شدم. 

خواهرزنم و دخترش هم نيمه جان بودند.
زن مجروح هــم در تحقيقات گفت: شــب حادثه يك 
ظرف خرما در مقابل خانه مان گذاشته بودند كه آن را به 
داخل خانه آورده و خورديم. بعد از خوردن خرما بيهوش 
شديم. نيمه هاى شب متوجه فردى بالاى سرم شدم كه 
مــن را هدف ضربه هاى چاقو قرار داد. فقط توانســتم از 
شوهرخواهرم درخواست كمك كنم. همچنين وسيله اى از 
خانه سرقت نشده كه نشان از جنايت باانگيزه انتقام جويى 
داشــت. فرزند خردسال اين خانواده در اين جنايت جان 

سالم به در برده و قاتلان متوجه او نشده بودند.

خط خبر
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گذشته دو مرد مسلح 
از  موتور ســوار پس 
توقــف مقابــل طلا 
فروشى خيابان عطار 
شاهين شهر اصفهان، 
با  را  مغــازه  ويترين 
اسلحه كلاشينكف به 

خط قرمز- سعيد كوشافر: من يك قاتل بودم، يك قاتل 

بى رحم، اين مسأله اى بود كه هرگز نتوانستم با آن كنار 

بيايم، شايد خيلى از اقوام و دوستان هم باورشان نمى شد 

كه من را به اتهام قتل دســتگير كرده اند، من نه اوباش 

بودم و نه گنده لات محل، من يك كاسب بودم و در كارم 

دنبال كسب روزى حلال، نمى دانم چرا چرخ زمانه من را 

به جايى كشاند كه ماشه اسلحه را بكشم و سيروس را به 
قتل برسانم.

ماجرا از روزى شروع شد كه چك هايم يكى پس از ديگرى 

برگشــت خورد، بهم ريخته بودم و پولى براى پرداخت 

چك ها نداشتم كه يكى از دوســتانم سيروس را به من 

معرفى كرد، مى گفت او سرمايه دار است و در اين قبيل 
موارد حاضر است به دوستانش كمك كند.

او من را به ســيروس معرفى كرد و در همان مرحله اول 

آشــنايى او به من آنقدر پول داد كه بتوانم بدهى هايم را 

پرداخت كنم. با خودم گفتم به كارم مى چسبم و بدهى 

ســيروس را چند ماهه پرداخت مى كنــم، اما كار و بارم 

نگرفت و هر روز بدتر از ديروز شــد. كار به جايى رسيد 

كه چند ماه بعد نه تنها نتوانستم پول سيروس را برگردانم 

كه دوباره سراغش رفتم تا پول قرض بگيرم. هر چند توقع 

نداشتم، اما سيروس با روى باز پذيرفت كه باز هم به من 

پول بدهد، همين مســأله باعث شد كه من روى قرض 

دادن سيروس بيشتر حساب كنم و هر بار كه به مشكل 
مالى مى خوردم سراغ او بروم.

متأســفانه در كارم موفق نبودم و هر روز اوضاع مالى ام 

بدتر از روز قبل مى شــد و قرض گرفتن ها ادامه يافت تا 

روزى كه با برگه احضاريه شكايت سيروس روبه رو شدم، 

او چك هايــى كه بابت پول هاى قرضى از من گرفته بود 

به اجرا گذاشت و من را به دادگاه كشاند، ولى من پولى 

براى بازپرداخت نداشتم و چاره اى نداشتم جز اينكه براى 

رهايى از زندان رضايت سيروس را جلب كنم، سيروس 

پولش را مى خواســت و من مجبور شــدم سند خانه و 

مغــازه ام را به نام او كنم و يك باره تبديل به مســتأجر 
او شوم.

باورم نمى شد كه يك روزه تمام دارايى و سرمايه زندگى ام 

را از دست بدهم و همين مسأله باعث شد تا از سيروس 

كينــه به دل بگيرم، اينكه چرا هنگام قرض دادن پول ها 

اخطــار نداد، چرا به من مهلت نــداد و چرا ناگهان همه 

چيزم را از من گرفت، همه باعث شد تا او را مسبب همه 

بدبختى هايم ببينم. در فكر انتقام بودم تا او را هم بدبخت 

كنم و همان گونه كه زندگى من نابود شــد، زندگى او را 
هم نابود كنم.

نقشــه اى كشيدم، نقشــه يك قتل، اما اين كار از عهده 

من خارج بود، او مى دانســت كه از او كينه دارم و شايد 

به حرف هايم شــك مى كرد، پس موضوع را با ســه نفر 

از دوســتانم در ميان گذاشــتم و آن ها قبول كردند كه 
همراهى ام كنند.

سيروس را طبق نقشــه به سواحل آستارا كشيديم و در 

موقعيتى كه طراحى كرده بودم با اسلحه اى كه همراهم 

بود به او شليك كردم و سيروس جان باخت. نقشه بعدى ام 

اين بود كه جسد او را بسوزانم تا قابل شناسايى نباشد و 

سپس داخل صندوق عقب ماشينش گذاشتيم و با همان 

ماشين جسد را به محلى خلوت برده و رها كرديم.

طبق نقشــه من جسد توســط حيوانات وحشى خورده 

مى شــد و چيزى باقى نمى ماند كه شناســايى شود، اما 

راست مى گويند كه خون مقتول دامن قاتل را مى گيرد. 

سيروس اهل تالش بود و فاصله زياد در محل شناسايى او 

را غيرممكن مى كرد، اما خيلى زودتر از چيزى كه تصور 

مى كردم راز اين قتل فاش شد و مأموران خيلى راحت من 
را شناسايى و دستگير كردند. 

امروز مى فهمم كه سيروس زندگى من را نابود نكرد، اين 

خودم بودم كه با بدهكارى هايى كه هر روز بيشتر از قبل 

بالا مى آوردم، زندگى ام را نابود كردم. ســيروس حقش را 

مى خواست ولى من به جاى پولش به او گلوله دادم.

ماجراى بدهكارى كه قاتل شد

راز جنايت آتشين در شمالى ترين ساحل شمال

خط قرمز: ســه زن كه به شيوه كش روى از 
طلا فروشى هاى تهران و چند شهر ديگر سرقت 
كرده بودند، به ده ها فقره دزدى اعتراف كردند. 
14 آبان ماه امسال مالك يك طلافروشى در 
منطقه تهرانپارس – خيابان 131 با مراجعه به 
كلانترى 144 جواديه تهرانپارس به مأموران 
اعلام داشــت خانمى حدوداً 35-30 ســاله 
به بهانه خريد طلاجات وارد مغازه اش شــده 
و يك رشــته دستبند طلا را ســرقت كرده 
است.  كارآگاهان اداره هفدهم پليس آگاهى 
با بهره گيرى از تصاوير دوربين هاى مداربسته  

مغازه طلافروشــى موفق به شناسايى يكى از 
مجرمان زن سابقه دار در زمينه كش روى به 
نام «سالومه» 32ســاله شدند كه از سال 88 
بارها به اتهام كش روى و ارتكاب ديگر جرايم 
دستگير و روانه زندان شده است.  با شناسايى 
تصوير «سالومه»، كارآگاهان به آخرين محل 
ســكونت او در منطقه خــاوران مراجعه و در 
تحقيقات پليســى اطلاع پيدا كردند كه وى 
سال گذشته و پس از آزادى از زندان اقدام به 
جابجايى كرده است .  در شرايطى كه هيچگونه 
اطلاعاتى در خصوص مخفيگاه جديد اين متهم 
سابقه دار و حرفه اى در زمينه كش روى وجود 
نداشت، كارآگاهان اداره هفدهم پليس آگاهى 
با انجام اقدامات ويژه پليسى موفق به شناسايى 
آخرين مخفيگاه ســالومه در خيابان پرستار 
شــدندو با اطمينان از حضــور وى در داخل 

مخفيگاهش موفق به دستگيرى اش  شدند.  با 
طرح شكايت هاى جديد با موضوع سرقت هاى 
كش روى اينبار توســط دو ســارق خانم از 
طلافروشى هاى سطح شهر تهران، كارآگاهان 
اداره هفدهم پليس آگاهى بار ديگر با بررسى 
تصاوير دوربين هاى مداربسته طلافروشى هاى 
محل ســرقت هاى جديد موفق به شناسايى 
تصويــر دو خانم حــدودا 40-35 ســاله اى 
شدند كه به صورت بسيار ماهرانه اى اقدام به 
سرقت طلاجات از مغازه هاى طلافروشى كرده 
بودند.  با بهره گيرى از تصاوير بدســت آمده 
از دوربين هاى مداربسته طلافروشى ها و بانك 
اطلاعات مجرمان ســابقه دار پليس آگاهى، 
كارآگاهان موفق به شناســايى تصوير خواهر 
كوچك تر ســالومه بنام «سحر» 31 ساله به 
عنوان يكى از مجرمان ســابقه دار در زمينه 

كش روى همانند خواهرش (سالومه ) شدند ؛ 
بررسى سوابق سحر نشان داد كه او از سال 77 
تاكنون بارها به اتهام سرقت به شيوه كش روى 
از طلافروشى دستگير و روانه زندان شده است. 
از طرف ديگر سالومه، خواهرشوهر خودش بنام 
نگار 38 ساله را به عنوان همدست خواهرش 
معرفى كرد. با دستگيرى «سالومه»، «سحر» 
و «نگار»، شناسايى شكات، مالباختگان و محل 
ارتكاب سرقت ها در دستور كار كارآگاهان قرار 
گرفت.  سرهنگ كارآگاه داوود فـــرد، معاون 
مبارزه با سرقت هاى خاص پليس آگاهى تهران 
بزرگ، گفت : به منظور شناسايى ديگر شكات 
و مالباختگان احتمالى، دســتور انتشار بدون 
پوشش تصاوير هر ســه متهم از سوى داديار 
شــعبه اول دادســراى ناحيه 34 تهران صادر 

شده است.

دزدى هاى بى شمار سه زن تهرانى از طلافروشى ها



درگروه استقلال همه شانس صعود دارند

منصوریان: با لوکوموتیو به مرحله بعد می رویم
 فوتبال  حمید رضا عرب  آبی هــا بازهم 3 گل زدند. 
این بار اما نه در لیگ، بلکه در لیگ قهرمانان آســیا. جایی 
که 3گل زدن دشوار اســت و تیم ها تا بن دندان مسلح گام 
به این رقابت ها می گذارند. آبی های پایتخت اما درشــبی 

که مقابل یکی ازنماینده های ســعودی قرارگرفته بودند، 
موفق شدند برد بزرگی را به چنگ آورند. بردی که می تواند 
نشات گرفته از تاکتیک ها و تغییرات سرمربی این تیم باشد. 
منصوریان دراین میدان با ایجاد تحولاتی درترکیب تیمش 
زمینه ساز پیروزی بزرگ تیمش شد و این موضوع را هرگز 
نمی توان کتمان کرد. سرمربی استقلال وقتی با این جمله 

مواجه می شود:» تغییرات شما باعث برد استقلال شد.« این 
واکنش را نشــان می دهد:» تغییرات من به تنهایی در این 
بردتاثیرگذار نبود. اجرا خیلی مهم اســت که بچه ها نهایت 
تلاش خود را کردند تا این برد رقم بخورد. ما با این پیروزی 

احیا  شدیم و اگر در بازی های آینده هم بتوانیم این شرایط 
را حفظ کنیم حتما ازگروه بالا می رویم.«

* برخی ازکارشناســان اما معتقدند که التعاون تیم 
چندان هماهنگی نبود.

من به نظر کارشناســان احترام می گذارم اما این تیم من 
بود که اجازه نداد التعاون مثل بازی اول هماهنگ باشــد. 

ما تمام راه ها را به روی آن ها بسته بودیم. التعاون را خوب 
می شناختیم. آن ها در خط حمله تیم بسیار خوبی هستند. 
التعاون گل های زیادی در لیگ عربستان زده اما در مقابل ما 
می دانستیم که در خط دفاع هم آسیب پذیرند. برای همین 

ســعی کردیم از تک فرصت هایی که نصیب مان می شود 
نهایت بهره را ببریم.

* خط حمله شــما دراین بازی خیلی خوب کارکرد. 
یک گل کاوه رضایی زد، یک گل محسن کریمی. گل 

سوم هم پادووانی.
ما می دانســتیم اگر از همان دقایق ابتدایی فشار بیاوریم، 

حریف آسیب پذیراست. دیدید که خیلی زود به گل رسیدیم. 
کاوه آن ضربه را خیلی دقیق زد و کاری از دست دروازه بان 
التعاون برنیامد. گل دوم هم بی شباهت به گل اول نبود. ما 
بازهم در این صحنه ازغفلت مدافعان التعاون استفاده کردیم 
و ضربه آخر را دقیق زدیم. کلا گل های متنوعی به ثمر رسید 
که این نشان  می دهد تیم ما قابلیت گلزنی درهرشرایطی 

را دارد.
* با این برد به صدر جدول رفتیــد. فکر می کنید 

تیم تان در نهایت صعود کند؟
صدرنشینی در حال حاضر اهمیتی ندارد. ما باید این وضعیت 
را تا پایان لیگ حفظ کنیم. به نظرمــن الان همه تیم ها به 
یک اندازه شانس دارند واین طور نیست که چون ما در صدر 
جدول قرار گرفتیم صعودمان قطعی باشد. اگر یادتان باشد 
بعد از بازی با پرسپولیس در نشســت خبری گفتم که این 
گروه سخت ترین گروه خواهد شد و حالا می بینید که حرف 

من درست بوده.
*در لیگ برتر نیم فصل طول  کشــید تا به شرایط 
آرمانی برســید و به نظر می رسد درلیگ قهرمانان 
هم پس از باخت در بازی اول تازه به شرایط ایده ال 
رسیده باشید. آیا تضمینی هست که این شرایط را به 

خوبی حفظ کنید.
 تیم من در بازی اول غافلگیرشد اما به بازیکنان گفتم که باید 
ضعف های بازی اول را جبران کنیم. دیدید که شیوه دفاعی 
ما نسبت به بازی قبل به خصوص در ارسال های هوایی خیلی 
بهتر بود. بازی به بازی بهترمی شویم. اما اینکه بتوانیم تا پایان 
لیگ قهرمانان این شرایط را حفظ کنیم کمی دشوار است. 
باید در تقســیم نیرو خیلی دقیق  عمل کنیم. ما بازی های 
حساسی هم در لیگ داریم. بلافاصله بعد از بازگشت باید با 

سیاه جامگان بازی کنیم. این بازی برای ما ساده نیست.
*و بعد از آن با سایپا و آخرین بازی شما در سال جاری 

هم مقابل لوکومتیو ازبکستان است.
باید عیدی خوبی به هواداران بدهیم. باید امتیازهای لیگ 
را به دست آوریم و لوکوموتیورا هم با حمایت هواداران مان 
شکســت دهیم. آن بازی برای ما خیلی مهم اســت چون 

می تواند سند صعود ما به دوربعد باشد. 

حمیدرضا خداشناس: هفته بیست وششم لیگ دسته 
اول عصر امروز با انجام دو دیدار به پایان خواهد رسید 
که در این دیدارها خیبر در درورزشگاه تختی خرم آباد 
از نفت مسجد سلیمان پذیرائی خواهد کرد و در دیگر 
دیدار ملوان بندر انزلی و فجر سپاسی رودرروی هم قرار 

می گیرند .
تیم های چهاردهم و پانزدهم لیگ یعنی خیبر و نفت 
در حالی امروز و از ســاعت 14:30 مقابل هم قرار می 
گیرند که خوب می دانند امتیاز از دســت دادن در این 
بازی جایگاهشــان را در جدول به خطر می اندازد و در 
هفته های پایانی ممکن است با خطر سقوط مواجه شوند. 
این بازی برای محمود فکری و داود حقدوست سرمربیان 
اســتقلالی دو تیم حکم بازی 6 امتیــازی را دارد و در 

صورت نتیجه گیری در این دیدار تا حدودی می توانند 
برای خود حاشیه امنیت ایجاد کنند.

اما ساعت  14:30  امروز ورزشگاه تختی انزلی بار دیگر 
یادآور جدال دو تیم کهنه کار فوتبال ایران با مربیان با 
سابقه و خوشنام خود است که ســالیان نه چندان دور 
جزو تیم های بازیکن ســاز فوتبال ایران در لیگ برتر 
بودند. محمد مایلی کهــن و غلام پیروانــی امروز در 
شرایطی کاملا متفاوت با یکدیگر جدال می کنند ؛ چرا 
که یکی برای صعود می جنگد و دیگری برای سقوط ؛ 
بخصوص قوهای انزلی که در چند هفته گذشته نتوانسته 
اند نتیجه خوبــی بگیرند و تا حــدودی از صدر فاصله 
گرفته اند، برد در این بازی مــی تواند بار دیگر آنها را به 

صدر نزدیک کند .

عصبانیت کی روش از تاج: چرا لو رفت؟
آی اسپورت: در روزهای گذشته رایزنی های زیادی از سوی مقامات 
فدراسیون فوتبال و حتی شخص مهدی تاج در راستای حل مشکل 
برانکو با کارلوس کی روش صورت گرفت. مذاکراتی که نشان می دهد 
به ثمر نشسته و احتمال دعوت چند ملی پوش پرسپولیس به تیم ملی 
را افزایش داده. براساس هماهنگی های صورت گرفته قرار نبوده خبر 
دعوت از بازیکنان پرسپولیس به تیم ملی تا زمان اعلام فهرست نهایی 
رسانه ای شود اما دوشنبه شب این خبر اعلام شد که باعث دلخوری 

کارلوس کی روش شده. 
مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال هم که تلاش زیادی کرده تا بین 
برانکو و کی روش آشــتی برقرار کند و مشکل بازیکنان پرسپولیس 
هم حل شود، از انتشار این خبر دلخور است و حالا باید تلاش کند تا 

مجددا کی روش را به شرایط عادی برگرداند.

نامجومطلق: تیم منصوریان هوشمندانه 
بازی کرد

تسنیم: مجید نامجومطلق ، پیشکسوت باشــگاه استقلال درباره 
برتری 3 بر صفر استقلال مقابل التعاون عربستان اظهار داشت: برد 
بسیار خوبی بود. در شرایطی که استقلال بازی نخست خود را واگذار 
کرده بود، پیروزی مقابل التعاون حیاتی به نظر می رســید. استقلال 
در نیمه دوم بازی ای هوشمندانه و منطقی را به نمایش گذاشت و از 

ضعف های تیم عربستانی نهایت بهره را برد.

صعود تیم ملی فوتبال ساحلی ایران 
در رنکینگ جهانی

ورزش: سازمان جهانی فوتبال ســاحلی آخرین رده بندی تیم های 
ملی فوتبال ساحلی )ماه فوریه 2017( را اعلام کرد و پیرو آن تیم ملی 
کشــورمان با 1783 امتیاز به رده پنجم جهان صعود کرد. تیم های 
ملی پرتغال، روسیه، برزیل و ایتالیا به ترتیب با 3477، 3204، 3163 

و 2203 امتیاز در رده های اول تا چهارم این رده بندی قرار گرفتند. 

جریمه نقدی و محرومیت ۲ جلسه ای 
هواداران صنعت نفت آبادان

ورزش: دیدار تیم های نفت آبادان و پدیده مشهد روز 29 بهمن ماه 
برگزار شد و از سوی تماشــاگران تیم نفت آبادان تخلفاتی مبنی بر 
فحاشی به داور و سرمربی تیم خود رخ داد. این تیم طبق بند 3 ماده 
79 آیین نامه انضباطی، به دو جلسه محرومیت از حضور تماشاگران، 
با توجه به ســوابق قبلی و پرداخت 200 میلیون ریال جریمه نقدی 

محکوم شد )این رای قابل تجدید نظر است(.
همچنین تیــم صنعت نفت آبادان به دلیل پرتاب ســنگ توســط 

تماشاگرانش باید 100 میلیون ریال جریمه نقدی پرداخت کند.

ایران – عراق ۲8 اسفند پشت درهای 
بسته

ورزش: فدراسیون فوتبال اعلام کرد تیم  ملی فوتبال کشورمان در 
دیداری دوســتانه به مصاف عراق می رود. دیدار تدارکاتی تیم های 
ملی فوتبال ایران و عراق روز شنبه 28 اسفندماه پشت درهای بسته 
در ورزشگاه آزادی برگزار می شود.به گزارش تسنیم، در خبر سایت 

فدراسیون فوتبال ساعت برگزاری این دیدار اعلام نشده است. 

اعتراض سعودی ها به داور دیدار 
استقلال – التعاون

ایسنا: ســعودی ها از عملکرد داور ژاپنی دیدار استقلال تهران برابر 
التعاون عربســتان انتقاد کردند. آنها براین باورند که داور یک ضربه 
پنالتی به سود نماینده عربستان نگرفت و گل سوم استقلال هم باید 

به بهانه آفساید مردود اعلام می شد.

کاپیتان استقلال مرد کلین شیت در 
لیگ قهرمانان

ورزش: مهدی رحمتی یکی از بازیکنان باســابقه فوتبال ایران در 
لیگ قهرمانان آسیا محسوب می شود و همواره در طول این سال ها 
به دنبال ثبت رکوردی انفرادی در آسیا هم بود. او به همراه سپاهان 
و استقلال موفق شده بود در سال های گذشته 1۵ کلین شیت را در 
مقابل رقبای این دو تیم به ثبت برســاند که این آماردر بازی مقابل 
التعاون به شانزدهمین کلین شــیت ارتقا پیدا کرد تا در رقابت های 

آسیایی صاحب رکوردی جاودانه شود.

ضد حمله

سیدجلال حسینی: 
دست هواداران را می بوسم

ورزش: کاپیتان و بازیکن ملی پوش پرسپولیس که   در انتخاب مردمی به عنوان 
مرد سال دست یافت از هواداران و کسانی که او را لایق این انتخاب دانستند تشکر 
کرد. سیدجلال حسینی، مدافع باتجربه سرخپوشان که عملکرد مثبتی در این 
فصل در تیم ملی و پرسپولیس از خود به جا گذاشته در برنامه نود شب گذشته 
به عنوان مرد سال انتخاب شد. شماره 4 سرخپوشان در در گفتگو با خبرنگار ما 
در خصوص این انتخاب گفت: جا دارد از تمام کسانی که با این انتخاب شرمنده ام 
کردند تشــکر کنم و امیدوارم شایسته لطف آنها باشــم. همیشه تلاش می کنم 
بهترین عملکردم را برای موفقیت تیم به کار گیرم. بار دیگر از همه کسانی که این 
اتفاق بزرگ را برایم رقم زدند تشکر می کنم و این مساله انگیزه ام را برای عملکرد 

بهتر در ادامه بیشتر کرده است.

جهانبخش:مردم ایران از حضور کی روش در 
تیم ملی راضی اند

 ایسنا: مهاجم جوان تیم ملی ایران گفت: دو بازی بسیار مهم با قطر و چین می تواند 
ایران را به جام جهانی نزدیک کند. او عنوان کرد، مردم ایران کی روش را دوست دارند 
و رابطه خوبی با این مربی دارند. علیرضا جهانبخش گفت : کاملا جام جهانی 2006 را 
به یاد دارم که در کنار خانواده  ام در خانه بازی ها را تماشا می کردیم.  وقتی یک بازی 
را تماشا می کردیم پدرم به من گفت  »یک روزی تو را می بینم که در جام جهانی این 
پیراهن را پوشیده ای و بازی می کنی« من در آن زمان بچه بودم. نه من و نه پدرم تصور 
نمی کردیم که به این جایگاه برسم و هشت سال بعد در جام جهانی تیم   ملی فوتبال 
کشورم را همراهی کنم. کی روش کسی است که من واقعا دوست دارم با او کار کنم.  
رابطه خیلی خوبی با کارلوس کی روش دارم و می دانم که مردم ایران نیز از او در تیم  

14 ملی راضی هستند. 

تاج: اگر استقلال پول 
داشت از نقل و انتقالات 

محروم نمی شد
ایسنا: رئیس فدراسیون فوتبال اعلام کرد: 
آنچه مسلم است، مشکلات مالی فوتبال را 
اذیت می کند. اگر استقلال پول داشت از 

نقل و انتقالات محروم نمی شد.  مهدی تاج گفت: فوتبال گستردگی زیادی دارد و باید به 
اندازه کافی برای امور  آن وقت صرف کرد. به عبارت بهتر باری به هر جهت نمی توان فوتبال 
را مدیریت کرد. شرایط فوتبال با هر چیزی قابل مقایسه نیست و نکته مهم اینکه امروز 
بسیاری از کشورها قدرت سیاسی خود را با فوتبال به رخ بقیه می کشند. خوشبختانه در 
چند سال اخیر در صدر قاره کهن بوده ایم و در انتخابی جام جهانی 2018 نیز در صدر 
جدول قرار داریم. امیدواریم با وحدت و همدلی بتوانیم راحت به جام جهانی صعود کنیم.

فوتسال ایران
در رده ششم جهان و 

اول آسیا
  futsal world ranking ورزش: سایت
رده بندی تیم های برتر فوتسال جهان 
را اعلام کرد که بر این اساس تیم   ملی 

فوتسال ایران با 1608 امتیاز در رده ششم قرار گرفته است.
ایران که در جام جهانی موفق شد روی سکوی سوم جهان قرار بگیرد، فاصله 
چندانی با ایتالیا، تیم پنجم رده بندی ندارد و می تواند با کسب یازده امتیاز دیگر 
یک پله صعود کند. در آخرین رده بندی جهانی برزیل با 1916 امتیاز در رده 
نخست قرار گرفته است. همچنین در رده بندی تیم های آسیایی ایران با اختلاف 

زیاد نسبت به تایلند صدرنشین است.

پورموسوی:
 ۶ امتیاز از ۲بازی، 

تضمین کننده صعود 
ما نیست

ورزش: پورموسوی، سرمربی استقلال 
خوزســتان در خصوص اینکه تیمش 

صدرنشین گروه B لیگ قهرمانان است و با این شــرایط گروه را به چه شکل 
ارزیابی می کند، خاطرنشــان کــرد: مطمئناً گــروه ما از گروه های ســخت 
مسابقات اســت. با اینکه ما 6 امتیاز گرفتیم و صدرنشــین هستیم، اما این 6 
امتیاز تضمین کننده صعود ما نیســت. در ادامه شرایط سخت تر می شود و ما 
باید باهوش باشیم و جایگاهی را که به دســت آوردیم تا پایان مرحله گروهی 

حفظ کنیم.
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ورزشـــی

ادامه هفته بیست وششم 
لیگ دسته اول فوتبال

جدال مایلی 
و شاغلام برای 
صعود و فرار از 
سقوط 

فتح الله زاده: نمی گذارم وزیر سابق ورزش
 از پل صراط بگذرد!

مهر: مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال با انتقاد از تخریب هایی که علیه او صورت می گیرد، گفت: 
سر پل صراط یقه محمود گودرزی وزیر پیشین ورزش را می  گیرم.

علی فتح الله زاده گفت: متاســفانه وقتی آدم هــای کوچک و بی هویت را جــای آدم های بزرگ 
می گذاریم، آن آدم ها چــاره ای جز فرافکنی ندارند و  چون از بیت المال برای دوستانشــان خرج 
می کنند، کار برای احقاق حق امثال ما سخت می شــود چون ما نمی توانیم پول الکی به این و آن 
بدهیم. وی گفت: آنها سال هاست که بنده را به عنوان مدیر بدهکار معرفی می کنند اما ماجرا کاملا 
برعکس است و در این زمینه حرف خواهم زد. منظورم اهالی رســانه و مطبوعات نیستند. عوامل 
دیگری هســتند که جار و جنجال راه می اندازند اما دیدید که طبق سند آقای اسدی، پرسپولیس 
12 پرونده، تراکتورسازی 7 پرونده و استقلال ۵ پرونده باز در مجامع بین المللی داشت و این من یا 
استقلال نبودیم که بیشترین بدهی را داشته ایم اما بیشترین حمله در این زمینه به بنده شده است.



ميزگرد  مجازى قدس براى مسايل واقعى هندبال ايران

تعريف و تحريف بازيكن سالارى
 هندبال  احسان خزاعى  دنياى مجازى اين 
روزها خيلى چيزها را تغيير داده اســت. از جمله 
اين كه مى شود با عده اى هزاران كيلومتر دورتر، 
ميزگردى تشكيل داد و به گپ و گفت پرداخت. 
اين امكان، فرصتى شــد تا در نشســتى مجازى 
پاى حرف هاى االله كرم اســتكى، شاهو نصرتى، 
سجاد استكى و سيد عليرضا موسوى، لژيونرهاى 
اروپايى ايران در رومانى بنشينيم و با آن ها درباره 
شرايط هندبال ايران گپ بزنيم. حرف هايى درباره 
تيم ملى و شائبه بازيكن سالارى كه آن ها معتقد 
بودند وجود ندارد و ســاخته ذهن يكسرى افراد 
خاص است. حرف هايى شفاف، صريح و بى پرده 
كه قضاوتش را به عهده شــما مى گذاريم. سيد 
عليرضا موســوى البته از يك جاى بحث به بعد، 

ظاهرا ترجيح داد در بحث نباشد. 

*براى شروع بد نيست از شرايط الان شما 
در رومانى شــروع كنيم. اوضاع چطوريه؟ 

راضى هستيد؟
االله كرم استكى: خدا رو شكر شرايط مان خوب 
اســت و مثل يك ورزشــكار حرفه اى شرايط و 
امكانات براى ما مهيا اســت. رومانى ليگ خوبى 
دارد و خدا را  شــكر بچه ها در باشــگاه هاى اروپا 
سنگ تمام گذاشتند و نام ايران را زنده كردند و 

اعتبار مضاعف بخشيدند.
شاهو نصرتى: واقعا بچه ها اينجا گل كاشتند هم 
در ليگ رومانى و هم در باشگاه هاى اروپا من هم 
كه بعد از بچه ها آمدم مى بينم كه اين جا واقعا براى 
ورزشكار ارزش قائل هستند و بهترين امكانات را 

براى  آن ها فراهــم مى كنند. خلاصه در 
نهايت آرامش، شــرايط براى پيشرفت 

فراهم است.
االله كرم استكى: متأســفانه در ايران 
برعكس اســت و كم ترين امكانات براى 
بازيكنــان وجود دارد و وقتــى بازيكن 
مى خواهد از حق خود دفاع كند، متهم 
به باند بازى و مافيا و اين چيزها مى شود. 
اگر بازيكن همه شرايطش مناسب باشد، 
مگر مريض است كه براى خودش حاشيه 

و دردسر درست كند؟
سجاد استكى: ما شرايط خوبى اينجا داريم. در 
ليگ رومانى عالى هستيم و در باشگاه هاى اروپا 
كه شما خودتان در جريان هســتيد و مى دانيد 
بازيكنان ايرانى درخشان و خوب ظاهر شده اند. 
اينجا خيلى خوب از هندبال حمايت مى شود هم 
رسانه ها و هم مردم و طرفداران هندبال، حمايت 

خيلى خوبى از باشگاه ها و هندباليست ها دارند.
شــاهو نصرتى: اين جا به ورزشــكار احترام 
مى گذارند. چيزى كه متأســفانه در ايران كم تر 
وجود دارد و ما آرزو به دل مانده ايم كه روزى در 
حد خودمان به ما احترام گذاشته شود. وقتى هم 
حرف مى زنيم مى گويند شرايط اقتصادى خوب 
نيســت. پس چطور براى فوتبال و بقيه رشته ها 
شرايط اقتصادى خوب است، فقط براى هندبال 
مشــكل وجود دارد؟ به نظر من چــون هندبال 
دلسوزى ندارد شرايطش اين طورى است. كسى 
نيست كه پشتيبان ورزشكار و ملى پوش هندبال 
باشــد و اين ورزش به همين دليل مظلوم مانده 

است.
عليرضا موسوى: خدا را شكر در باشگاه شرايط 
خوبى داريــم و هواداران هم خيلــى به ما علاقه 
دارند و مــا را حمايت مى كنند. رومانى كشــور 
خوب و تقريبا ارزانى است و ما در كنار هندبال، از 
زندگى در اين جا هم لذت مى بريم. از نظر ورزشى 
دغدغه اى نداريم. با امكانات و شرايط خوب تمرين 
مى كنيم و سر ماه بدون تأخير هم دستمزدمان را 

مى گيريم. بر عكس ايران كه بايد تا آخر 
فصل نگران باشى كه آيا مى توانى بخشى 
از قراردادت را از باشگاه دريافت كنى يا 
نه؟ اين جا فقط دغدغه ما اين اســت كه 
صبح بلند شــويم و برويم ســر تمرين. 
خلاصه كه شرايط هندبال رومانى و در 
كل اروپا، خيلى با ايران متفاوت است و ما 
روزهاى خوبى را تجربه مى كنيم. ما سه 
تفنگدار دينامو و بمب افكنى به نام شاهو 
كه به تيم رقيب ما در رومانى اضافه شده 

است. (مى خندد)
* كم كم برويم ســراغ تيم ملى. من براى 
صرفه جويى در وقت يك راســت مى روم 
سر اصل مطلب. مشــكل بعضى بازيكن ها 
با عرفان اســماعيلاگيچ چه بود؟ چرا با او 
كنار نمى آمدند و گاهى حتــى با او درگير 

مى شدند؟
االله كرم استكى: متأسفانه عرفان از همان روز 
اول برخورد مناسبى نداشت و علاوه بر بازيكنان، 
حتى با برخى از پيشكســوتان هم دچار مشكل 
شــده بود. به طور مثال يكــى از رفتارهايش كه 
خيلى زشــت بود، اين بود كه هنگام مســابقه و 
براى تعويض بازيكن، به جاى صدا كردن او، سوت 
مى زد. در جريان بازى هــاى تداركاتى در اردوى 
اسلوونى بود كه من در رختكن به او اعتراض كردم 
و گفتم مگر ما حيوان هستيم كه براى مان سوت 
مى زنى؟  متأسفانه اين قضيه باعث شد كه بگويند 
االله كرم با مربى درگير شده و حاشيه درست كرده 
است. عرفان مربى درجه دو و ســه اروپا است و 
خدا نيامرزد كســى را كه اين مربى را به تيم ملى 

قالب كرد.
عليرضا موسوى: عرفان بيشتر مربى بانوان بوده 
تا آقايان و در كل مربــى بزرگى نبود. ولى در يك 
حوزه خوب بود و آن هم بدنسازى بود كه البته به 
خاطر مربى بدنساز بســيار خوبى بود كه در كنار 
خودش داشــت. برخى از اعضاى فدراسيون به 
عرفان مشاوره بد دادند و باعث شدند كه تيم نتايج 

خوبى نگيرد. اميدوارم يك روزى اين آقايانى كه 
نگذاشــتند تيم ملى به مسابقات قهرمانى جهان 

برود، پاسخگو باشند. خدا از آن ها نگذرد.
شــاهو نصرتى: عرفان و به طور كلى مربيان 
كروات، نمى توانند خودشان را با شرايط هندبال 
ايران هماهنــگ كنند و بــا بازيكن ها صميمى 
نمى شوند. ساز خودشان را مى زنند و حرف هاى 

خودشان مهم اســت. ايرانى ها احساسى هستند 
و دوست دارند به آن ها احترام گذاشته شود. ولى 
عرفان اصلا احترامى بــراى بازيكنان قائل نبود؛ 
حتى وقتى به او سلام مى كرديم، جواب سلام ما 
را نمى داد. تيم ملى ايران مربى بزرگ مى خواهد.

سجاد استكى: عرفان را يكى از مسؤولان كميته 
تيم هاى ملى آورد و بــه او خط مى داد و حتى در 
ارنج تيم نظر داشت. عرفان با 7 نفر از اعضاى تيم 
ملى فقط جلسه مى گذاشت و به بقيه تيم كارى 
نداشت و آن ها را به هيچ حساب نمى كرد. نتيجه 
اين كه ما بازى هاى قهرمانى جهان در فرانسه را 
از تلويزيون ديديم و حسرت خورديم. كارى كه 
عرفان و مشاورانش كردند، هندبال ايران را سال ها 

عقب انداخت.
شاهو نصرتى: سجاد راست مى گويد. عرفان در 
تيم دو دستگى ايجاد كرده بود. هيچ كس هم بابت 
اين رفتار به او تذكرى نمى داد. اين جورى شد كه 
تيم از هم پاشيد. در مســابقات انتخابى المپيك 
در قطر هم مــا به خاطر مربى تــا فينال نرفتيم. 
بازيكن ها يك دل بودند و مى خواستند موفق شوند 

وگرنه مربى تاكتيكى به ما نمى داد.
سجاد استكى: يعنى واقعا ما كمتر از عربستان 
هســتيم كه از نظر پتانســيل هندبالى، نصف ما 
توانايى ندارد؟ آن ها بازيكن 42 ساله شان را عزت 
و احترام مى كنند و ما عذر بازيكن 26 ساله مان را 
مى خواهيم. اگر هم بازيكنى حرف بزند، سريع انگ 
بازيكن ســالارى مى زنند. وقتى بازيكن حقيقت 

را مى گويد، چون تلخ اســت مى خواهند سرش 
راببرند. ما كه باعث و بانى اين ناكامى هاى تيم ملى 
را نفرين كرده ايم. ما با اين تعداد لژيونر اروپايى در 
مسابقات قهرمانى جهان غايب بوديم و عربستانى 
كه يك لژيونر حتى در آسيا ندارد، در آن بازى ها 

حضور داشت.
شاهو نصرتى: همان كه اول گفتم؛ هندبال دلسوز 
ندارد. هر كسى مى آ يد به فكر ميز و مقام خودش 
است. باور كنيد وقتى در سنندج نوجوان ها از من 
درباره ورود به هندبال مى پرسند، مى مانم كه جوابى 
بدهم. بگويم خوب اســت، دروغ گفته ام و بگويم 
ســراغ هندبال نيا، نوجوانى را نسبت به هندبال نا 

اميد كرده ام. 
االله كرم اســتكى: وقتى بازيكنى از همه نظر 
حمايت شــده و امكانات در اختيارش قرار دارد، 
اگر بى اخلاقى كند، صد در صد بايد با او برخورد 
شود. ولى هندباليست ها شرايط شان فرق مى كند. 
ما از مشــكلات مان حرف مى زنيم. وقتى بازيكن 
مى فهمد كه مربى كه براى تيم ملى آمده در حد 
اين تيم نيست و با اين پول، خيلى از مربيان خوب 
دنيا را مى شود به ايران آورد خب به نظر من بايد 
بگويد. الان اگر چند اسپانســر خوب در هندبال 
ايران باشد، خيلى از بازيكن ها به ايران برمى گردند 
و در ليگ خودمان بازى مى كنند و بهتر در خدمت 

تيم ملى هستند.
* برخــى مى گويند بازيكن ســالارى در 

هندبــال ايران وجــود دارد ومن هم فكر 
مى كنم شكلى از بازيكن سالارى در هندبال 
ايران شــكل گرفته كه مى تواند به آينده 
هندبال ايران لطمه بزند. مى خواهم بدانم 

شما چقدر با اين حرف موافقيد؟
شــاهو نصرتى: والا ما هندباليســت ها اصلا 
نمى دانيم بازيكن سالارى چيست؟ بازيكن سالارى 

به نظر من يعنى اين كه بازيكن بگويد فلان مربى يا 
دستيارش نباشد، يا مثلا من فلان تمرين را شركت 
نمى كنم يا هــر وقت دلم خواســت مى آيم. من 
چنين چيزهايى را هيچ وقت در هندبال نديده ام. 
اين كه بازيكن اعتراض كند كه چــرا حقوق ما را 
بابت حضور در اردوهاى طولانى مدت و بازى هاى 
ملى نمى دهيد كه اسمش بازيكن سالارى نيست. 
ما حتى اگر در باشگاه ها تأمين مالى بوديم، هيچ 
وقت براى حقوق تيم ملى اعتراض نمى كرديم اما 
الان حقوق معوقه براى چند سال از باشگاه هاى مان 
طلبكاريم. پس فدراســيون كى مى خواهد پشت 
بازيكن ملى پوشش باشد. فقط دنبال اين هستند 
كه بگويند بازيكن حاشيه دارد و بازيكن سالارى 

شده است. به خدا اين طور نيست. 
سجاد استكى: ما فقط مشــكلاتى كه در تيم 
ملى وجود داشت را مطرح مى كرديم و فكر كنم 
به بعضى ها بر مى خورد يــا انتقاد پذير نبودند كه 
مطرح كردند بازيكن سالارى راه افتاده است. ما به 
عنوان بازيكنان تيم ملى نظر خودمان را گفته ايم و 
خارج از چارچوب حرفى نزده ايم. ما درباره مسايلى 
حرف زده ايم كه نمى شد درباره آن ها سكوت كرد.
االله كرم استكى: من فكر مى كنم بازيكن سالارى 
وقتى مصداق دارد كه بازيكن همه مسايلش حل 
شده باشــد و بعد بيايد نافرمانى كند و اين اصلا 
ارتباطى به شــرايط هندبال ايــران ندارد. وقتى 
بازيكن با هزار مشكلى كه شــاهو بخشى از آن را 
گفت به اردوى تيم ملى مى آيد و بعد بى احترامى 

مى بيند و اعتراض مى كند، اين اســمش بازيكن 
سالارى نيست. يا مثلا ما با رافائل براى اولين بار 
به مســابقات قهرمانى جهان راه پيدا مى كنيم و 
بعد او را كنار مى گذارند و ما از مربى مان حمايت 
مى كنيم، اين اسمش بازيكن سالارى نيست كه 
آن همه هياهو برايش به راه افتاد. به نظر من وقتى 
فدراســيون وقت توان مالى نداشت و باشگاهى 
آمد و هزينه هاى تيم ملى را متقبل شــد و حتى 
سرمربى اش را در اختيار تيم ملى قرار داد، بعد از 
كسب نتيجه حركت ناجوانمردانه اى بود كه مربى 
را كنار گذاشــتند. ما فقط به اين رفتار اعتراض 
كرديم و از مربــى خودمان حمايــت كرديم. ما 
پيشكسوتان بزرگوارى داريم ولى متأسفانه بعضى 
از آن ها، اين حرف را در جامعه هندبال رواج دادند 
كه در تيم ملى بازيكن سالارى به وجود آمده است.

*خب بــه جاهاى خوب قصه رســيديم. 
فدراسيون وقت به هردليلى تصميم به تغيير 
سرمربى تيم ملى مى گيرد و برخى بازيكنان 
تيم ملى در برابر آن موضع مى گيرند. اين به 
نظر من درست نيست. يعنى اصلا بازيكن 
اجازه ندارد در حوزه انتخاب سرمربى تيم 

ملى ورود بكند.
االله كرم اســتكى: وقتى يك مربى يكسال با 
بازيكن ها تمرين مى كند و با آن ها اخت مى شود و 
در عين حال نتيجه هم  مى گيرد، اين جوانمردانه 
است كه او را كنار بگذارند؟ ما وجدان مان راحت 

اســت كه در مقابل اين حركــت ناجوانمردانه 
اعتراض كرديم چون كار فدراسيون وقت غلط بود. 
به نظر من اين بازيكن سالارى نيست، بلكه حق 
بازيكن ملى پوش است. هندبال براى ما بازيكنان 
است چون مديران مى آيند و مى روند و ما وظيفه 
داريم براى پيشرفت هندبال، در برابر تصميمات 

اشتباه مديريتى، موضع بگيريم.

سجاد استكى: درباره رافائل معتقدم او زحمات 
زيادى براى تيم ملى كشــيد و نبايد با او آن گونه 
برخورد مى شد. ما با او براى اولين بار جهانى شديم 
و وقتى به ايران برگشتيم، برخورد زشتى با او شد 
و بدون اين كه حتــى از او تقدير كنند، بركنارش 
كردند. اين رفتار درســتى نبود امــا بحث ما در 
آن زمان اين نبود كه چرا مربى را عوض كرده ايد، 
چون اين در حوزه اختيار بازيكن نيست؛ ما به آن 

بى احترامى اعتراض كرديم.
*شما الان در اروپا بازى مى كنيد؛ يعنى در 
ســطح اول هندبال جهان. آن جا اين جور 
رفتارها از بازيكنان پذيرفته شــده است؟ 
يعنى مثلا اگر مدير باشگاه شما فردا مربى 
را عوض كند و بعد شما اعتراض كنيد كه ما 
مربى قبلى را دوست داشتيم و او بهتر بود، 

چه برخوردى با شما خواهد شد؟
االله كرم اســتكى: اين اتفاق اين جا هم داشت 
پيش مى آمد. چند بازيكن مى خواســتند مربى 
را عوض كنند و ما به رئيس باشــگاه گفتيم اگر 
اين مربى عوض شــود، ما هم از باشگاه مى رويم. 
چــون آن مربى نظم خوبــى به تيــم داده بود و 
جلوى بازيكن هاى بى نظم را گرفته بود و همان ها 
مى خواستند كارى كنند كه مربى از باشگاه برود. 
آن مربى در باشگاه مانده اســت و جلوى بازيكن 
سالارى را هم گرفته است. اين اتفاقات همه جاى 
دنيا هســت اما در ايران كمى آن را شور كرده اند 
و همان طور كه گفتم كار برخى از پيشكســوتان 

اســت. اين كار حرفه اى نيســت اما كدام شرايط 
هندبال ما حرفه اى است. وقتى بازيكن از حداقل 
شرايط حرفه اى برخوردار نيست، حق دارد براى 
بهتر شــدن شــرايط اعتراض كند و اين اسمش 
بازيكن سالارى نيســت. اين جو را عده اى به راه 
انداختند تا تصميمات اشتباه خودشان را پشت 

آن مخفى كنند.
سجاد استكى: نه اين رفتار اصلا حرفه اى نيست، 
اما نمى شود هر رفتارى دل شان خواست بكنند و 

بازيكن چيزى نگويد.
شاهو نصرتى: در رومانى اگر همين امروز مربى 
من عوض شود، براى من مهم نيست و كار خودم 
را ادامه مى دهم، چون اين جا تمام شرايط حرفه اى 
ورزشــى براى من بازيكن مهيا است اما در ايران 
چنين چيزى نداريم. ما آن جا در اردو براى غذا هم 
مشكل داشتيم و غذايى كه مى دادند مناسب يك 
بازيكن ملى پوش نبود. اين جا اگر اعتراضى بود به 
شرايط موجود بود و گرنه بازيكن سالارى وجود 
ندارد چون پاك تر از هندباليســت ها به نظر من 
نداريم. اين حرف ها را عده اى مطرح مى كنند كه 
دنبال منافع خودشان هستند و اعتراض بازيكنان 
منافع شان را به خطر انداخته است. باور كنيد من 
روزى هزار مرتبه خدا را شكر مى كنم كه هندبال 
آنقدرى پول تويش نيست وگرنه روزى يك كشته  
مى داد با اين همه افراد منفعت طلب كه دور و بر 

خودش دارد. (مى خندد)

  *با اين اوصاف شــما اعتقادى به وجود 
بازيكن ســالارى در تيم ملــى نداريد و 
نمى پذيريد كه در ماجراى بركنارى رافائل، 
خواسته يا ناخواســته، وارد درگيرى يك 

باشگاه با فدراسيون شديد؟
سجاد استكى: اگر ما حرف ناحقى زده بوديم، 
حرف شما درســت بود ولى ما نه حقى را نا حق 
كرده ايــم و نه خواســتيم مربى عــوض كنيم. 
ما خواســتيم حقيقت را بگوييــم و از آن دفاع 
كنيم. مشكل اين جاســت كه برخى رفتارهاى 
غير حرفه اى دارند و متأســفانه انتقاد پذير هم 
نيستند. اشــتباهاتى كه تكرار مى شود و در تيم 
ملى نتيجه اش اين شد كه بعد از رافائل و ماچك، 
عرفان را آوردند كه اصلا در حد هندبال ما نبود و 

آن نتايج به دست آمد.
االله كرم استكى: آقا من يــك سؤال دارم. مگر 
در يــك مملكت براى انتخــاب رئيس جمهور و 
نماينــدگان مجلس، از مــردم راى نمى گيرند؟ 
بالاخره كسانى كه براى هندبال زحمت مى كشند 
مثل بازيكن ها بايد در تصميم گيرى براى اتفاقى 
كه در سرنوشــت آن ها تاثير دارد، حضور داشته 
باشــند ديگر. كاش مديران هندبالى ما سرى به 
هندبال اروپا بزنند و ببينند كه اين جا چه احترامى 

براى بازيكنان قائل هستند.
*يعنى شــما معتقديد مثل يك رئيس 
جمهور،  سرمربى تيم ملى را هم بازيكنان 
انتخــاب كنند؟من در هيچ جــاى دنيا 
نشنيده ام كه چنين روالى وجود داشته 

باشد.
شاهو نصرتى: من فكر كنم منظور 
االله كرم اين نبود. فكــر كنيد وقتى 
جايى دعوت مى شويد، ممكن است 
از شما بپرسند براى غذا چه چيزى 
دوســت داريد. منظور اين است كه 
نظر ما را هم بپرســند نه اين كه ما 
ســرمربى را انتخــاب كنيــم. نظر 
خواستن با انتخاب كردن خيلى فرق 
دارد. اگر فكر مى كننــد در هندبال 
ملى پوشان براى فدراسيون تصميم 
مى گيرند و بازيكن ســالارى وجــود دارد، اصلا 

هندبال را منحل كنند و خيال همه را راحت.
االله كرم استكى: حق با شاهو است. بالاخره نظر 
بازيكن را مى شود پرسيد. بازيكنان در داخل ماجرا 
هستند و خيلى چيزها را درك  مى كنند چه عيبى 
دارد كه نظرشان پرسيده شود؟ منظور من اصلا 
اين نبود كه بازيكنان مربى را انتخاب كنند، حرفم 
اين بود كه از آن ها هم نظر خواهى شــود. كميته 
فنى خودشان هم اقرار كردند كه در انتخاب عرفان 

اشتباه كرده اند. مصاحبه هايش هست.
سجاد اســتكى: يعنى اگر انتخاب فدراسيون 
اشتباه باشــد و به ضرر منافع ملى، مثل همين 
انتخاب عرفان كه به خاطر بانــد بازى بعضى ها 
در فدراســيون رخ داد و نتيجه اش اين شد كه ما 
مسابقات قهرمانى جهان را از دست داديم، شما 
مى گوييد ما ســكوت كنيم تا هر كارى دل شان 
مى خواهد بكنند و هندبال را نابود كنند؟ بالاخره 
ما اين ها را مى ديديم. مــا بايد در مقابل مربى كه 
مى گويد شما در حدى نيستيد كه به شما تاكتيك 
بدهم، ساكت باشيم يا بايد انتقاد كنيم؟ چرا بايد 
يك مربى درجه چهار براى تيــم ملى بياوريم و 
دســتمزد يك مربى درجه يك را بــه او بدهيم؟ 
ما بايد عرفان را بياوريم كه تيم بانوانى در دسته 
دوم كرواسى دستش بوده است؟ سرمربى باشگاه 
گومرزباخ آلمان هم در بيــن آن گزينه ها بود كه 
يكى از برترين باشــگاه هاى اروپا اســت. چطور 
شــد كه اورا نياوردند و به گزينه اى مثل عرفان 
رسيدند؟ اين با عقل جور در نمى آيد. 
نتيجه اش هم اين شد كه الان نه تيم 
ملى داريم و نه ليگ قدرتمند كه همه 
اش بر مى گردد به ناكامى در صعود 
به مسابقات قهرمانى جهان فقط به 
خاطر اشــتباه در انتخاب سرمربى 

تيم ملى.
شاهو نصرتى: صحبت سر همان 
نظر سنجى اســت. ببينيد مثلا در 
انتخابات روســاى هيــأت هندبال 
اســتان ها، بالاخره از ملى پوشــان آن استان به 
عنوان كسى كه اهل آن ورزش است، نظر سنجى 
مى كننــد ديگر. خب در فدراســيون هم همين 
اســت. ما بازيكنان قرار است در ميدان براى تيم 
ملى بجنگيم و افتخار كســب كنيم. با اين وجود 
ما اجازه صحبت نداريــم؟ ايرادى ندارد؛ امكانات 
كامل را مثل همه كشورهاى ديگر در اختيار ملى 
پوشان بگذارند، بعد يكى را بياورند تا تيم ملى و 
هندبال كشور را نابود كند، ما كارى نداريم. الان 
شب مى خوابند و صبح يك تصميم براى هندبال 
مى گيرند. ما در هندبال يــك خانواده ايم و نبايد 
بعضى حرف ها را بيــرون از خانــواده ببريم اما 
چون يك عده اى دنبال منافع شخصى هستند، 
حرف هايــى را مثــل بازيكن ســالارى  مطرح 

مى كنند تا دنبال منافع خودشان بروند.
االله كرم استكى: هندبال زندگى ما است. آقاى 
مهدوى خودش آدم خوبى اســت اما عده اى در 
فدراســيون بودند كه اطراف رئيس فدراسيون 
بودند و فقط وعــده دادند و بــه هيچ كدام عمل 
نكردند. كجا رفــت آن همه وعده؟ چــرا ما بايد 

دروغ بشنويم؟
سجاد اســتكى: واقعا همين طور است. وقتى 
احساس كنند كارايى نداريم و ديگر براى شان گل 
نمى زنيم، مثل همان آدامس كه االله كرم گفت به 
كنارى پرت مى شويم؛ پهلوان زنده را عشق است. 
اين آينده اى اســت كه ما در شرايط حال حاضر 

هندبال، پيش روى خودمان مى بينيم.

ليگ يك بسكتبال كشور
مصاف پارسا مشهد و مهرام تهران در 

صدر جدول!
على عبد احد: پرونده هفته هفتم و پايانى دور برگشــت مسابقات 
بسكتبال ليگ يك كشور در گروه شــمال در حالى روز جمعه بسته 
مى شود كه تمام نگاه ها به جدال دو تيم صدر جدولى مهرام تهران و 
پارسا مشهد است. تيم پارسا كه با تثبيت موقعيت خود در مكان دوم 
جدول گروه شمال در دور رفت و برگشــت مسابقات، به يك مدعى 
و حريف قدر براى تيم هاى حاضر در ليگ يك كشــور معرفى شده 
است، تا پايان هفته ششم با 9 برد و 4 باخت و 22 امتياز در رتبه دوم 
جدول و مهرام تهران با 12 برد و يك شكســت و 25 امتياز در صدر 
جدول قرار دارند. يادآور مى شود پارســايى ها در دور رفت در تهران 
و در دقايق پايانى بازى را با نتيجه 62 بر 55 به مهرام واگذار كردند. 
بنابراين پيش بينى مى شود مصاف مشهدى هاى ميزبان و ميهمانان 
تهرانى در ساعت 16 روز جمعه در آوردگاه شهيد فياض بخش مشهد 
ديدارى پرهيجان و تماشاگرپســند براى اهالى بسكتبال باشد. تيم 
هيأت بسكتبال خراســان رضوي به گرگان مى رود تا در ديدارى نه 
چندان آســان مقابل تيم قطران كاوه اين شهرستان قرار گيرد. تيم 
هيأت خراســان رضوي با يك بازى كمتر و 7 پيروزى و 5 شكست و 
18 امتياز در پنجم جدول قرار دارند. تيم ششم جدولى آرارات تهران 
با 18 امتياز ميزبان تيم ســوم جدولى ايستك كردستان 20 امتيازه 
اســت. تيم هيأت البرز قزوين كه با 14 امتياز در آخر جدول است، 
پذيراى تيم هفتم جدولى پرواز هوانيروز اصفهان است. اصفهانى ها 

16 امتيازى هستند.
برنامه هفته هفتم دور برگشت (گروه شمال)

هيأت البرز قزوين- پرواز هوانيروز اصفهان
پارسا مشهد- مهرام تهران

آرارات تهران- ايستك كردستان
قطران كاوه گرگان- هيأت خراسان رضوي

كشور آذربايجان اشتباه خود را اصلاح كرد
 ورزش زورخانه اى به ايران بازگشت!

فارس:  سايت بازى هاى كشورهاى اســلامى در باكو گزارش خود 
از ورزش زورخانه اى را اصلاح كرد. در ســايت رسمى بازى ها اشاره 
شده بود كه خاستگاه اين رشته از كشــور آذربايجان است و نوشته 
شده بود: «طبق واقعيت هاى تاريخى منبع ورزش ملى آذربايجان، 
ورزش زورخانه اى است كه اساس آن به 700 سال قبل برمى گردد كه 
توسط پورياى ولى چارچوب مشخصى گرفت.» بعد از رسانه اى شدن 
اين ماجرا و مكاتبات فدراسيون بين المللى ورزش هاى زورخانه اى 
و پهلوانى با ستاد تشكيلاتى بازى ها و فدراسيون زورخانه اى كشور 
آذربايجان و ارسال نامه اى مشتمل بر 4 بند مبنى بر اين كه خاستگاه 
اين رشته ايران بوده و به 3000 هزار ســال قبل باز مى گردد، امروز 

سايت رسمى بازى هاى كشورهاى اسلامى اين خبر را اصلاح كرد.
در متن خبر اصلاحى به صراحت نام ايران به عنوان مبدا و خاستگاه 
ورزش زورخانه اى آمده و همچنين توضيحات مربوط به پورياى ولى 

به عنوان مبدع آذربايجانى اين رشته حذف شده است.

دوچرخه سوارى قهرمانى آسيا - بحرين
نخستين مدال ايران در استقامت جاده

فارس: ملى پوش جوان دوچرخه سوارى كشورمان نخستين مدال 
ايران را در ماده استقامت جاده مسابقات قهرمانى آسيا كسب كرد.

در ادامه رقابت هاى دوچرخه سوارى جاده قهرمانى آسيا، اميرحسين 
جمشــيديان ملى پوش جوان كشورمان توانســت مدال برنز ماده 
استقامت جاده را از آن خود كند. نكته جالب توجه اين است كه نفرات 
اول، دوم، چهارم و پنجم از كشور قزاقستان بوده و نماينده كشورمان 

توانسته در بين اين تعداد ركابزن قزاق مدال برنز را بدست بياورد.

على مرادى:تيم وزنه بردارى آمريكا 
مشكلى براى حضور در جام فجر ندارد

مهر: رئيس فدراســيون وزنه بردارى از صدور مجوزهاى لازم براى 
حضور تيم آمريكا در رقابت هاى بين المللى جام فجر در اهواز خبر 
داد. على مرادى:گفت : حضور تيم آمريكا در جام فجر مورد بررسى 
قرار گرفت كه خوشــبختانه با موافقت وزارت امور خارجه و شوراى 
برون مرزى همراه و مجوز لازم صادر شد. ما نيز بزودى اين مساله را به 
مسوولان تيم آمريكا اعلام مى كنيم تا اين تيم هم بتواند بدون هيچ 

مشكلى به ايران بيايد و در جام فجر شركت كند.

لغو يك بازى هاكى  بعد از 20 گل به خودى!
ماركا: در يكى از ديدارهاى هاكى ليگ يك روسيه، داور پس از 20 
گل به خودى بازى را متوقف كرد. در ديدار تيم هاى باندى وودينك 

آركانگسك و بايكال انرژى اتفاقى عجيب افتاد.
اين بازى تا دقيقه 68 بدون گل مساوى بود تا اينكه اولگ پيووارف، 
ستاره تيم ميزبان ســه بار دروازه  تيم خودى را باز كرد. او اين كار را 
انجام داد تا مانــع از رويارويى تيمش در نخســتين مرحله پلى آف 
برابر قهرمان فصل گذشته (ينيسى كراسنويك) شود. بازيكنان تيم 
بايكال در پاسخ به اين سه گل، 9 بار دروازه شان را باز كردند. در اين 
شــرايط، تيم ميزبان هشــت گل ديگر را وارد دروازه خودش كرد تا 
شكست شان قطعى شود. به همين خاطر بازى متوقف شد و فدراسيون 
كشور روســيه تصميم به لغو اين بازى گرفت و اعلام كرد هر دو تيم 
با محروميت ســنگينى روبرو خواهند شد. از طرفى باشگاه بايكال از 

هوادارانش عذرخواهى كرد.

خبر
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شكست 
پتروشيمى مقابل 

دانشگاه آزاد
تسنيم : در ادامه ديدارهاى ليگ برتر بسكتبال،  تيم هاى دانشگاه 

آزاد، شيميدُر، شهردارى اراك و شهردارى تبريز حريفان خود را شكست 
دادند.  در مهمترين بازى هفته بيستم ليگ برتر بسكتبال، تيم پتروشيمى بندر 
امام در تهران از دانشگاه آزاد شكست خورد. اين سومين شكست پتروشيمى در 
فصل جارى ليگ برتر بود. در ديگر بازى اين هفته كه بين تيم هاى بالاى جدولى 
شهردارى اراك و نفت آبادان در ســالن امام خمينى(ره) اراك برگزار شد، تيم 
ميزبان با اختلاف 8 امتياز بر نفت آبادان غلبه كــرد.  نتيجه ديدارهاى هفته 

بيستم (مرحله سوم) ليگ برتر بسكتبال به شرح زير است:
دانشگاه آزاد 70 - پتروشيمى بندرامام 67

شهردارى گرگان 74 - شيميدُر تهران 76
شهردارى اراك 69 - پالايش نفت آبادان 61

لوله آ.اس شيراز 66 - شهردارى تبريز 81

داورزنى: 
وظيفه دختران 

واليباليست از پسران سنگين تر 
است

ورزش: سرپرســت فدراســيون واليبال گفت: نمايندگان بانوان ايران 
در رقابت هاى برون مرزى علاوه بر تلاش براى افزايش ســطح فنى خود، 
وظيفه ارائه الگوى مناسب از ورزش بانوان با پوشش اسلامى نيز بر عهده دارند. 
محمدرضا داورزنى در جمع بازيكنان و كادر فنى تيم ملى واليبال نوجوانان دختر 
كه خود را براى رقابت هاى قهرمانى آسيا آماده مى كنند، گفت:  فدراسيون 
واليبال هيچ فرقى بين تيم هاى دختران و پسران قائل نيست و در عمل 

نيز اين موضوع را ثابت كرده ايم. وى  گفت: نمايندگان بانوان ايران 
در رقابت هاى برون مرزى علاوه بر تلاش براى افزايش سطح 

فنى خود، وظيفه ارائه الگوى مناسب از ورزش بانوان با 
پوشش اسلامى را نيز بر عهده دارند. 

نعمتى:
اين افتخار متعلق به 

مردم ايران است
ورزش: كماندار پرافتخار كشــورمان پس از انتخاب به عنوان 

كماندار برتر ســال 2016 گفت كه اين افتخار متعلق به مردم ايران 
است. زهرا نعمتى پس از پشت سر گذاشــتن سالى توام با موفقيت كه 

دو مدال طلا و نقره پارالمپيك ريو را براى وى به همراه داشــت، از سوى 
فدراسيون جهانى تيراندازى و با راى مردم و كارشناسان به عنوان كماندار 

برتر سال در بخش زنان معرفى شد.
نعمتى گفت: خوشحالم كه باعث خوشحالى مردم شدم. افتخارى كه 

متعلق به كشورم است به ويژه ورزش زنان ايران. وقتى اسم يك زن 
ايرانى برده مى شود براى من به عنوان يك زن ايرانى باعث 

غرور و افتخار است چرا كه زنان ايرانى مى توانند در 
اوج قله برترين هاى جهان قرار گيرند.
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االله كرم استكى: من فكر مى كنم بازيكن سالارى 
وقتى مصداق دارد كه بازيكن همه مسايلش حل 
شده باشد و بعد بيايد نافرمانى كند و اين اصلا 

ارتباطى به شرايط هندبال ايران ندارد

سجاد استكى: اشتباهاتى كه تكرار مى شود و 
در تيم ملى نتيجه اش اين شد كه بعد از رافائل و 
ماچك، عرفان را آوردند كه اصلا در حد هندبال 

ما نبود و آن نتايج به دست آمد

شــاهو نصرتى: پس چطور براى فوتبال و بقيه 
رشته ها شرايط اقتصادى خوب است، فقط براى 
هندبال مشــكل وجود دارد؟ به نظر من چون 
هندبال دلســوزى ندارد شرايطش اين طورى 
است. كسى نيست كه پشتيبان ورزشكار و ملى 

پوش هندبال باشد

عليرضا موســوى:از نظر ورزشى دغدغه اى 
نداريم. با امكانات و شــرايط خــوب تمرين 
مى كنيم و سر ماه بدون تأخير هم دستمزدمان 
را مى گيريم. بر عكس ايران كه بايد تا آخر فصل 
نگران باشى كه آيا مى توانى بخشى از قراردادت 

را از باشگاه دريافت كنى يا نه؟



 طبيعت/ عباســعلى سپاهى 
يونسى  سمندر لرستانى گونه اى 
منحصر به فرد از دوزيستان ايرانى  
است كه در لرستان زندگى مى كند و به نام همين 
اســتان شناخته مى شود و البته  با نزديك شدن 
به عيد نوروز و انداختن ســفره هاى هفت سين، 
نگرانى ها براى اين دو زيســت زيبا نيز بيشــتر 
مى شود چون عده اى هستند كه ترجيح مى دهند، 
سمندر يكى از سين هاى سفره هفت سين عيد 

آن ها باشد. 
هر چند در دو سال اخير به گفته مسؤولان محيط 
زيست وضعيت زندگى اين گونه، بهتر بوده است 
و البته بايد اين را هم گفت كه از ســوى اتحاديه 
جهانى حفاظت از محيط زيست ( IUCN ) در 
فهرست قرمز و كنوانسيون حمايت از گونه هاى 
نادر و كمياب جهان (CITES)قرار گرفته است. 
به ايــن بهانه و در روزهاى نزديــك به نوروز در 
تماسى با مهندس مهرداد فتحى بيرانوند مديركل 
محيط زيســت استان لرســتان با او درباره اين 

دوزيست نادر صحبت كردم كه مى خوانيد.

  براى شروع بفرماييد آمارى از جمعيت 
سمندر لرستانى داريم؟

 اول بايــد گفت كه در خاورميانه هشــت گونه 
ســمندر وجود دارد كه پنج مــورد آن در ايران 
زندگى مى كنند و يكى از اين پنج گونه، سمندر 
لرستانى است. درباره جمعيت اين گونه بايد گفت 
كــه به علت پراكندگى و نــوع زندگى آن ها كه 
دوزيســت هستند و هم در آب و هم در خشكى 
زندگى مى كنند و بيرون از آب هم خود را استتار 
مى كنند تــا از ديد مخفى بمانند، آمار دقيقى از 

تعداد آن ها وجود ندارد.
 البته مى شــود به اين نكته اشاره كرد كه ما در 
اســتان لرستان 29 زيســتگاه زندگى اين گونه 
مهم را شناســايى كرده ايم . اين دوزيســت، از 
ســوى اتحاديه جهانى حفاظت از محيط زيست 
( IUCN ) در فهرست قرمز و كنوانسيون حمايت 
از گونه هاى نادر و كمياب جهان (CITES) در 
ضميمه يك كه تجارت و خريد و فروش را ممنوع 
مى كند، قرار گرفته اســت. در سال هاى گذشته، 
افراد متخلف مبادرت بــه  قاچاق اين گونه نادر 
مى كردند و به عنوان يك سين سفره هفت سين 
استفاده مى شد و با اين نگاه اين گونه كمياب در  
خطر انقراض  قرار گرفت، اما خوشبختانه  در يكى 
دو ســال گذشته  اين گونه وضعيت بهترى پيدا 

كرده است.

  چه كارهايى براى ادامه بقاى اين گونه 
انجام شد؟

 با تمهيدات انديشيده شــده همه دستگاه هاى 
مرتبط در استان وارد موضوع شدند و با همكارى 
اســتاندارى، پايانه ها، پليس راه، اداره راه و ... و با 
استفاده از همه ظرفيت هاى استان براى حفاظت 
از ســمندر لرستانى وارد عمل شديم تا از قاچاق 
آن به ديگر شــهرها و از جمله تهران جلوگيرى 
كنيم. در كنار اين كارها ايســتگاه هاى ســيار و 
موقتى را در ايام عيد راه اندازى كرديم  و حاصل 
اين شد كه محيط زيســت اعلام كرد كه در دو 
سال گذشته، مواردى از قاچاق سمندر لرستانى را 
نداشته ايم كه اين جاى خوشحالى دارد و البته ما 
همچنان هرگونه تخلف و شكار و قاچاق اين گونه 
را پيگيرى مى كنيــم و طبق قانون با متخلفين 

شديداً برخورد مى شود.

  به نظر مى رسد، عامل مهمى كه باعث 
قاچاق سمندر مى شــود، سنتى است كه 
در اين مــورد وجود دارد. در اين بخش چه 

كارهايى انجام شده است؟
 بله، متأسفانه همان گونه كه مى دانيد اين خزنده 
در جوامع محلى نماد پاكى، شــجاعت و انسان 
راســت كردار قلمداد مى شــود و همين باعث 
مى شــود كه شكار و قاچاق شــود. براى همين 
هم ما بحث آموزش جوامع محلى را در دســتور 
كار قرار داديم تا مردم بدانند كه اين گونه از چه 
ارزشى برخوردار است و در مقابل آسيب رساندن 
به حيات آن احساس مسؤوليت كنند . جداى از 

آموزش ها براى جوامع محلى از طريق رســانه ها 
هم اطلاع رسانى لازم انجام شد تا خود مردم به 
عنوان حامى اين گونه وارد عمل شوند و نتيجه 
اين شده است كه هم آگاهى هاى عمومى درباره 
سمندر لرســتانى بالا رفته است و هم از طرفى 
برخوردهايى جدى با قاچاقچيان اين گونه شده 
است تا بدانند شكار اين گونه، هم جريمه نقدى 

دارد و هم زندان.
از طرفى با كارهايى كه انجام شد، سال قبل يكى 
از مناطق به عنــوان پناهگاه حيات وحش براى 
اين گونه معرفى شــد و مجوز اين كار از شوراى 
عالى محيط زيست گرفته شد و در حال حاضر، 
پرونده منطقه ســمندر دو هم در حال تكميل و 
آماده ارايه به شــوراى عالى محيط زيست است 
كه اگر اين اتفاق بيفتد، كل مناطقى كه سمندر 
در آن پيدا مى شود، تحت حفاظت محيط زيست 
قــرار مى گيرد . نتيجه اين اقدام ها آن مى شــود 
كه كارهاى بيشترى انجام شود تا از اين موجود 

دوزيست زيبا محافظت بيشترى صورت گيرد. 

  كار پژوهشــى هم در مورد اين گونه 
انجام شده است؟

 بله، در اين بخش هم خوشبختانه پنج تز دكترا 
داريم با موضوع ژنتيك، فيزيولوژى  و زيســتگاه 
ســمندر كه باعث مى شــود، دانسته هاى علمى 
ما درباره اين موجود بيشــتر بشود كه باز هم به 

حفاظت بيشتر از آن كمك مى كند.

  جريمه شكار يك قطعه سمندر چقدر 
است؟

 جريمه شكار هر قطعه 300 هزار تومان است و 
البته حبس تعزيرى هم دارد.

  اشاره كرديد كه اين گونه در فهرست 
اتحاديه جهانى حفاظت از محيط زيســت 
(IUCN)  در فهرست قرمز و كنوانسيون 
حمايت از گونه هاى نــادر و كمياب جهان 
(CITES) قرار گرفته است. اين چه كمكى 

به بقاى سمندر لرستانى مى كند؟
 ببينيد، اين اقدام هم در كنار بخش ها و كارهاى 
ديگرى است كه براى حفاظت از اين گونه انجام 
مى شــود يعنى چون سمندر لرســتانى در اين 
فهرست ها قرار گرفته است، شناسه اين گونه به 
همه مبادى ورودى قانونى كشورها داده مى شود 
و  در هر كشورى كه قاچاق بشود و البته كشف 
بشود، ضبط مى شود و بعد به ايران بازگشت داده 
مى شود و با متخلف هم براساس كنوانسيون هاى 

بين المللى برخورد خواهد شد.

  خطر مهمى كه ســمندر لرستانى را 
تهديد مى كند، عوامل انسانى است يا عوامل 

محيطى و زيستى؟
 هر دو عامــل در به خطر افتادن زندگى اين دو 
زيست تأثير بالايى داشته است با اين تفاوت كه 
شايد نتوان عوامل طبيعى و تغييرات اكوسيستمى 
را خيلــى مديريت كرد، ولى عوامل انســانى را 
مى توان مديريت كــرد. با اين توضيح، در بخش 
خطر انسانى همان طور كه اشاره شد، زيبايى اين 
دوزيست و نگاه سنتى به آن باعث تهديداتى براى 
زندگى اش شده است، ولى در كنارعامل انسانى، 
عوامل طبيعى پيش آمده از جمله خشكســالى 
هم وجود دارد كه باعث مى شــود اين دوزيست، 
آبگيرها و بركه هاى محل زندگى خود را از دست 

بدهد و زندگى اش به خطر بيفتد.

  فرموديــد 29 زيســتگاه زندگى اين 
دوزيســت را كشف كرده ايد. در سال هاى 
اخير كشف زيســتگاه هاى جديدى را هم 

داشته ايد؟
 بله، بتازگى در پلدختر زيســتگاهى كشف شده 
اســت و در حــال حاضر نيز نقشــه پراكندگى 
ســمندر را تهيه مى كنيم تا به صورت علمى و 
منســجم بتوانيم برنامه هايمان را براى اين گونه

 پيش ببريم. 

گفت وگو با مديركل محيط زيست لرستان

وضعيت سمندر لرستانى همچنان قرمز است

بارش هاى اسيدى؛ تهديد جدى اكوسيستم هاى طبيعى

ترجمه/ مريم سادات كاظمى: در دهه 80 ميلادى، برخى 
از ايستگاه هاى هواشناسى ايالات متحده آمريكا و اروپا افزايش 
شديد بارش هاى اسيدى با Ph 5/5  تا سه گزارش دادند كه در 
حالت طبيعى اين مقدار بايد هفت باشد. اين تأثير در بعضى درياچه هاى 
بسيار زلال كانادا و جزاير اسكانديناوى سبب نابودى بسيارى از گونه هاى 

زنده شد. 
در همين زمان، برخى درختان جنگل هاى اروپا و آمريكاى شمالى دچار 
ريزش و تغيير رنگ برگ ها شدند اما اين حالت به عنوان تأثير آلودگى ها 

تلقى نشد و فقط نشانه اى از تغييرات زودهنگام جوى به حساب آمد. 
منشــأ اين باران هاى اسيدى اساساً فعاليت هاى بشر هستند كه از جمله 
مى توان به موارد زير اشــاره كرد: دى اكسيد گوگرد در نواحى صنعتى، 
دى اكسيد گوگرد موجود جو در تركيب با ديگر ذرات هوا به ترى اكسيد 
گوگرد و اسيد سولفوريك تبديل مى شــود. گوگرد آلاينده اى است كه 
تقريباً در همه سوخت هاى فسيلى بخصوص نفت كوره و كربن وجود دارد 
و طى فرايند اكسيداســيون به اكسيد گوگرد تبديل مى شود. مهم ترين 
منابع توليد اين گاز نيروگاه هاى حرارتى و تأسيســات گسترده صنعتى 
است. فوران هاى آتشفشانى نيز با انتشار مقادير زيادى از دى اكسيد گوگرد 
موجب بارش هاى اسيدى مى شود كه در عين حال تأثير خنك كنندگى 

اتمسفر را نيز دارد.
اكســيد ازت اين آلاينده ها اساســاً از طريق اتومبيل هاى با سوخت هاى 
فسيلى و انرژى برق توليد مى شود.  آمونياك، آمونياك با اسيد نيتريك 

موجود در جو واكنش داده و نيترات آمونياك را توليد مى كند. 
واضــح ترين پيامد بارش هاى اســيدى نابودى بخــش قابل توجهى از 
جنگل هاى كاج است. بر اساس مشاهدات، برگ هاى درختان زرد، پژمرده 

و غيرعادى شده اند و خاك و ميكروارگانيسم هاى آن از بين رفتند. 
بارش هاى اســيدى بر بعضى مواد تأثير گذاشته و سبب آسيب هايى به 
ساختمان ها شده است. در زمينه سلامتى نيز زمينه ساز مشكلات تنفسى 
مى شود.  چنين بارش هايى همچنين صخره هاى آهكى و كربنات ها را حل 

مى كند و مشكلاتى در تصفيه آب آشاميدنى ايجاد مى كند. 
با نخستين مشاهده بارش هاى اسيدى، انجمن هاى محافظ محيط زيست 
و محققان در جست وجوى روش هايى براى كنترل ميزان اسيديته جو و 

جلوگيرى از بروز چنين شرايطى بودند. 
پس از آن، انتشــار گازهاى گوگرد در كشــورهاى اروپايى به طرز قابل 
توجهى كاهش يافت؛ زيرا اتحاديه اروپا قوانينى وضع كرد تا كارخانجات 
و مراكز صنعتى از تجهيزات مدرن براى كنترل اين آلاينده ها اســتفاده 
كنند. در كشــور فرانسه نيز تعطيلى معادن زغال سنگ تأثير زيادى در 
كاهش ضايعات دى اكســيد گوگرد داشــت. اما به هر حال اين مشكل 
هنوز حيات 240 هزار كيلومتر مربع از جنگل هاى اين مناطق را تهديد

 مى كند. 
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

طبيعت

ابتكار زيبايى به نام «آمبولانس حيات وحش»
طبيعت/ سپهر يونسى: محيط 
زيســت نياز به توجه و حمايت 
همه جانبه دارد؛ يعنى ما هم بايد 
از طبيعــت و گونه هاى جانورى 
و گياهــى آن  نگهدارى كنيم و 
هم مجهز بــه دانش و ابزار براى 
نگهدارى بهتر از اين داشته هاى 

خدادادى باشــيم. در روزهاى برگزارى نمايشگاه بين المللى محيط 
زيســت كه از 6 تا 9 ماه جارى و با حضور 300 شركت داخلى و 20 
شــركت خارجى از كشورهاى كره جنوبى، آلمان، انگلستان، هلند و 
... در تهران برگزار شــد از  نخستين آمبولانس فوق تخصصى حيات 

وحش كشور رونمايى شد.
در برنامه رونمايــى از آمبولانس حيات وحــش، مديركل حفاظت 
محيط زيست استان مركزى گفته بود: حيات وحش اين استان براى 
نخستين بار در كشور صاحب كلينيك و آمبولانس فوق تخصصى بر 
اساس استانداردهاى روز دنيا شد.سعيد محمودى همچنين گفته بود: 
بسيارى از گونه هاى جانورى و حيات وحش كشور در حوادث مختلف 
از جمله شكار، تصادف و بيمارى بر اثر آسيب هاى جدى جان خود را از 
دست مى دهند كه شمار زيادى از آن ها به دليل نبود مراكز و تجهيزات 
پيشرفته تيمار تلف مى شوند. خبرهايى از اين دست در انبوه خبرهايى 
بدى كه هر روز مخابره مى شود كمى حال آدم را خوش مى كند و اى 
كاش به جاى اين كه يك استان يعنى استان مركزى از چنين امكانى 
برخوردار باشــد همه استان هاى ما به آمبولانس هاى طبيعت تجهيز 
مى شدند تا از اين رهگذر بتوانيم به حيوانات بيشترى كه بر اثر تصادف 
و يا هر مورد ديگرى تلف مى شــوند كمك كنيم. چيزهايى از جنس 
آمبولانس طبيعت از ابزارهاى نگهدارى گونه هاى جانورى اســت كه 
گاهى با عمل به موقع براى حيوانى كه به او آســيبى رسيده است، 

مى توان به گونه هاى در خطر انقراض كمك بزرگى كرد.
امروز كشــورهاى مختلف براى پاســدارى از محيط زيست خود از 
ابزارهاى پيشــرفته و تخصصى اين حوزه كمك مى گيرند و استفاده 
از تجارب اين كشورها در برنامه هايى همچون نمايشگاه بين المللى 
محيط زيست، مى تواند به مديران محيط زيستى كشورمان كمك كند 
تا اين مســير را با دانش و داشته بهترى طى كنند و براى رسيدن به 
اين مقصد تعامل و بهره بردن از دانش و امكانات ديگر كشورها امرى 
است الزامى. به اميد روزى كه شاهد فعاليت اين آمبولانس ها و حتى 

بالگردهايى مجهز  در اين حوزه باشيم.

اگر به طبيعت ايمان بياوريم ...
پورحســين:  امير  طبيعت/ 
گاهى بايد راهى بشويم و برويم. 
بايد كولــه اى مختصر برداريم و 
راهى را در پيش  بگيريم  كه ما 
را به سفرى ببرد. به جايى ببرد 
غير از آن جايى كه هستيم. فرقى 
نمى كند به كجا  برويم، مهم اين 

است كه برويم. گاهى ممكن است در رفتنمان سر از كوير در بياوريم. 
شب  كنار آتشــى كه بر پا كرده ايم، لذت رها شدن از شهر را تجربه 
كنيم  و زير آسمان ستاره بارانش بخوابيم و حواسمان باشد كه صبح 

را خواب نمانيم تا طلوع خورشيد را تماشا كنيم.
ممكن است برويم و سر از كوه در بياوريم. چادر بزنيم و سرمايى شبانه 
و لطيف را حس كنيم و بدانيم طبيعت هر چه هست همه اش مهربانى 
اســت. در طبيعت اســت كه مى توان تك تك جزئيات زمين را بى 
واسطه لمس كرد، مى توان بى واسطه شير آب و دستگاه تصفيه آب از 
چشمه اى  زلال مشتى آب برداشت و خورد . طبيعت امكان شگفتى 
است كه اگر با او دوست شويم و به  او ايمان داشته باشيم در هر سفر 

كلى انرژى به ما مى دهد و ما  را شارژ مى كند.
بايد ياد بگيريم و براى خودمان وقت بگذاريم. مشكلات را بهانه ماندن 
نكنيم و بدانيم با همه گرفتارى ها اگر خواسته باشيم مى توانيم براى 
خودمان وقت جور كنيم فقط بايد طبيعت را دوست داشته باشيم و 
اهل رفتن باشيم. لازم هم نيست براى شروع رفتن، به سرزمين هاى 
دور فكر كنيم. مى شــود در شروع به اين فكر كنيم كه از شهر بيرون 
بزنيم و به فرزندانمان هم ياد بدهيم با طبيعت ارتباط برقرار كنند و 
آن را دوست داشته باشند و از بودن در طبيعت لذت ببرند. طبيعت 

دوست مهربانى است، كافى است او را فراموش نكنيم.

ساخت 50 سد به دليل تغيير اقليم متوقف شد
ايانا: وزير نيرو در اولين كنفرانس 
بين المللى تغيير اقليم گفت: تغيير 
اقليم باعث شــده تــا حدود 25 
ميليارد مترمكعب تبخير منابع آب 
افزايش يابد و ميزان روان آب هاى 
كشور نيز 20 درصد كاهش داشته 
باشد. با توجه به تبعات تغيير اقليم 

بر ايران، ساخت 50 سد در كشور متوقف شده است.حميد چيت چيان 
افزود: اين تأثير مى تواند تهديدى براى زيست نسل حاضر و نسل آينده 
به شمار آيد. وى يكى از علل پديده تغيير اقليم را انتشار گازهاى گلخانه اى 
و به دنبال آن افزايش گرمايش كره زمين دانست و افزود: اين گرمايش 
اثرات جانبى مانند ذوب شــدن يخچال هاى طبيعى، وقوع طوفان هاى 
شديد، بروز خشكسالى هاى مستمر و پايدار در بخش هايى از نقاط كره 
زمين را در پى دارد. وى با اشاره به اينكه آمارها حكايت از آن دارند كه 
تغييرات اقليم در بخش آب باعث شده تا در مقايسه با دو دهه گذشته 
بارش هاى كشور 10 درصد كاهش داشته باشند و درجه دماى كشور نيز 
1/5درجه افزايش داشته باشد، افزود: اين موضوع باعث شده تا حدود 25 
ميليارد متر مكعب تبخير منابع آب افزايش يابد و ميزان روان آب هاى 

كشور نيز 20 درصد كاهش داشته باشد.

درنگ

زيست واژه

خبر

آنچه مى خوانيد
با نزديك شــدن به عيــد نوروز 
و پهــن شــدن ســفره هاى هفت 
ســين، نگرانى ها براى «سمندر 
لرســتانى» ايــن دوزيســت زيبا 
نيز بيشتر مى شــود زيرا عده اى 
هســتند كــه ترجيــح مى دهند، 
ســمندر يكى از سين هاى سفره 
هفت ســين عيد آن ها باشد! هر 
چنــد به گفتــه مســؤولان محيط 
زيست، در دو سال اخير وضعيت 
زندگى اين گونه، بهتر بوده است
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م ل ي د ع و ن م ه ي ل د ب 8

ه د ا د ن ا پ ب و ك ا ي 9
م ه ي و س ت ا م ل ي ر م 10
ا م ا ن ي ا ل و ب ا ك ه 11
ه ت ف ر گ ه و ا ج ر ي م ب 12
ا ر ت ا ل ا ز ز ي و ا ل د 13
ن ت ا ا ن ر ا و ن ا د ا ن 14
ه ب ه ا گ ي ن ا ر گ ه س ه 15

حل جدول شماره قبل

1- بسكتباليست ملي پوش مشهدي و 
حامد  با  كه  اراك  تيم شهردارى  عضو 
سهراب نژاد هم تيمى خود در تيم ملى 

باجناق است
كاميون  شادماني-  بدن-  بلنداي   -2

ارتشي- چادر
نوعي  مردن-  غصه  از  سر-  پشت   -3
آبگوشت سبزي و پسته- حرف تكراري

نفاق  از گوشت- وسني-  4- خوراكي 
و دورويي

چهارپا-  كفش  كننده-  لمس   -5
چريك

عزم  صفت  هندي-  اشرافي  لقب   -6
محكم- رودي در اروپا

كبك  قصور-  گري-  كوزه  خاك   -7
مشهور

8- از انواع نان صنعتي- ن ژاد ما
براي  نزديك- وسيله اي  به  اشاره   -9

نشان دادن مسير حركت باد- عنبر
10- نوشيدني- جاي بلند- عنبر ماهي

سرفوتبالي-  گري-  ريخته  قالب   -11
وزين

و  ريشه  واسطه  يازده-  و  يكصد   -12
شاخه درخت- جعبه فرنگي

هديه  انگليسي-  حرف  واپسين   -13
ستاره  فوق  بتونه-  خمير  كردن- 

آرژانتيني بارسلونا
آماس-  زمين-  اتصال  سيم   -14

مقبره- پسوند مصدر جعلي
15- دعايي با مضامين ارزشمند از امام 
اوصاف  بهترين شكل  به  كه  هادي(ع) 
مفترض  و  معصوم  امام  ويژگي هاي  و 

الطاعه درآن نقل شده است

قدرت  صاحب  كشورهاي  دستاويز   -1
در ممالكى كه منافعشان در آن ها در 

خطراست- بيزاري
دخترانه  نام  الهي(ع)-  انبياء  از   -2

وطني- كبك مشهور
صنايع  براي  ماركي  احصائيه-   -3

غذايي- حرف فاصله
اوراق  از  تهويه-  از وسايل  لحظه-   -4

بهادار
 ، سياست مدار  درنده-  شير   -5
ترك  روزنامه نگار   ، نويسنده  شاعر، 
سنگ   - تركيه  اسبق  نخست وزير  و 
مغز  به  آن  داشتن  همراه  كه  زينتي 

طاقت و قدرت مي دهد
6- گروه مذهبي- پايتخت فلاسفه- از 

 منتظر نظرها، ديدگاه ها و انتقادهايتان در خصوص جدول هستيم
 با ما تماس بگيريد

qudspuzzle@yahoo.com

جدول
محمدرضا على زاده
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 افقى

 عمودى
چاشني ها- سفتن

الكتريسيته-  فلز  زنجاني-  گوشت   -7
بت و صنم- رخسار

8- نوعي سوسمار- خيالات
از  9- دانه اي از غلات- فراوان- مردن 

غصه- حرف همراهي عرب
10- ميوه تابستاني- قليل- كلام شيوا- 

حرفي در الفباي زبان عربي
11- اسباب و وسايل- از توابع مثلثاتي- 

زينت ناخن
12- شعله آتش- بيگانگان- پروردگار

دهنه  فروشي-  شيريني  سرنيزه-   -13
اسب

معادل  كهن-  تسبيح-  درخت   -14
75گرم است

15- هماهنگي موسيقايي- چگالي
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